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Neser Dona!

Ivo Kristián Kubák a Máša Nová-
ková jsou už sehraná tvùrèí dvo-

jice. Zatímco Máša jezdila na Hronov 
do semináøù od patnácti let (poprvé 
do loutkového a pak k Tomáši Žižkovi 
do site-specific), Kristián je tu poprvé, 
i když k amatérskému divadlu má klad-
ný vztah, jak øíká. V pražském kontextu 
zabodovali výraznì loni svým Golemem. 
Od té doby se už s nimi poèítá.

Baví mì, když spolupracují lidi, kteøí 
si vzájemnì dokážou dìlat zrcadlo. Je to 
lepší než jeden režisér diktátor. Jak jste 
se dali dohromady vy?

KK: Potkali jsme se ve škole, vlastnì 
na vodì. Na tom prvním výletu do Ponìšic, 
kam se jede ve druháku režijnì-dramatur-
gického roèníku spoleènì s prvním nastupu-
jícím roèníkem herectví, aby se lidi poznali. 
Trvá to deset dní a je to vskutku intenzivní 
kontakt. Tak jsme spolu trávili spoustu èasu, 
a zjistili jsme, že mám velmi podobný ná-
hled na svìt, baví nás podobné vìci, a zaèali 
jsme se bavit.

MN: …a dojeli jsme na lodích do Zlaté 
koruny, kde jsme objevili mlýn. A rozhodli 
se, že tam další léto udìláme spoleènou 
inscenaci. Což byl Èarodìjùv uèeò – Krabat. 

V té dobì Kristián ale ještì studoval te-
orii a kritiku a Máša dramaturgii a režii… 

KK: To je pravda, Mìl jsem štìstí, že pan 
profesor Císaø vidìl tou dobou moji ama-
térskou inscenaci Hui Clos (S vylouèením 
veøejnosti) od Jeana Paula Sartra a øíkal, 
že se mu to zdá na úrovni dobrých èinoher-
ních klauzur. Doporuèil mi, abych to zkusil 
na režii, kam jsem se pøedtím už dvakrát ne-
dostal. Zaøídil mi audienci u Darji Ullrichové 

Øíkáme tomu 
castingovka v hlavì

a Jana Nebeského, kteøí mì z mnoha dùvo-
dù, mimo jiné proto, že prý mají genderovì 
nevyrovnaný roèník, vzali na divokou kartu. 
První rok jsem tam tedy studoval zcela 
dobrovolnì, pak jsem už regulérnì udìlal 
pøijímaèky do magisterského studia.

Vaší první spoleènou prací byl Kra-
bat. Nìkdy v té dobì vznikl soubor Tygr 
v tísni? 

KK: Nìkdy v prùbìhu prvního roku 
studia jsme spoleènì udìlali takovou menší 
vìc, kabaret, ale Tygr v tísni vlastnì vznikl 
kvùli Krabatovi. Soubor jsme založili s cílem 
udržet roèník pohromadì i o prázdninách. 
V té dobì jsme už pøišli na to, že je výhodné 
si do inscenací pùjèovat studenty i mimo 
DAMU. A pracovat s nimi, objevovat nové 
tváøe a nové talenty.

A v Golemovi už jich bylo asi padesát…  
Jak ty lidi získáváte?

MN: Máme nìjaký pevný základ, pár lidí 
z našeho roèníku. Ale pravidelnì chodíme 

na všechny klauzury a snažíme se poznávat 
herce, kteøí pøicházejí na školu, ale sledu-
jeme i amatéry. Oslovujeme nové a nové 
lidi, kteøí nás zajímají nebo kteøí se zajímají 
o naší tvorbu. 

KK: Øíkáme tomu castingovka v hlavì.
MN: A když jsme se trochu otrkali, už 

k tomu zaèínáme pøizývat i profesionální 
herce. Ta vzájemná setkání lidí nám pøijdou 
strašnì inspirativní.

Loni jste zazáøili Golemem, což byl vel-
mi zvláštní projekt. Mùžete o nìm øíci?

KK: Naším úmyslem bylo poprvé v Èe-
chách použít metodu imerzního divadla, 
tedy divadla, které diváka pohltí. Adaptovali 
jsme román Gustava Meyrinka Golem do po-
doby scénáøe, vybrali jsme z nìj nìkolik 
situací. Podaøilo se nám získat pro tu pøíle-
žitost opuštìnou vilu na pražské Štvanici, 
a do ní jsme umístili situace napsané z toho 
románu. Divák byl do té mašinérie, živoucí-
ho domu, vpuštìn, procházel jím, situace ho 
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obklopovaly. Nemohl se tomu vyhnout, ale 
souèasnì nemohl vidìt vše, protože situace 
probíhaly paralelnì. 

Dnes už je ta opuštìná vila trochu 
„vaše“. 

KK: Magistrát se uvolil, že nám dùm pùj-
èí zatím na pìt let, a my bychom tam chtìli 
vybudovat jakési kulturnì spoleèenské 
centrum se studiovou scénou a zkušebnou, 
kde se mohou konat ateliéry a dílny. V ideál-
ním stavu bychom chtìli zahájit èinnost už 
v øíjnu. 

MN: Oslovili jsme Geisslers Hofcomoe-
dianten, kteøí hledali prostor a produkèní 
zázemí, protože to je soubor, který èásteènì 
konvenuje s naší poetikou. Øíkali jsme si, 
že se nechceme spojit s kýmkoli, a pøišlo 
nám, že by se naše divácké kruhy mohly 
propojit. 

Co chystáte v pøíští sezonì?
MN: Pøizvali jsme do Tygra v tísni další 

režisérku, Zuzanu Burianovou, která právì 
absolvovala DAMU. Dìláme spolu inscenaci 
Explosis o Vladimíru Boudníkovi. Vychází-
me z deníku, textù básní, obrazù Vladimíra 
Boudníka, Bohumila Hrabala a Vladislava 
Merhauta a básní Egona Bondyho. Premiéra 
by mìla být v listopadu.

KK: V prosinci nás èeká adaptace ne-
dramatické látky románu Floriana Illiese 
1913, což by mìla být naše první premiéra 
na Štvanici.

MN: A zaèátkem následujícího roku 
by to mìla být inscenace Den opriènika, 
monodrama s Vladimirem Benderskim. My 
se s ním o•ukáváme už strašnì dlouho, ještì 
døíve než Opriènika udìlala Kamila Polívko-
vá s Karlem Dobrým. Spoleèný èas hledáme 
už nìkolik let. Vzhledem k politické situaci 
to nazrálo, a Vladimír se za tìch pár let 
vymakal herecky. Mìlo by to být skvìlé.

KK: V øíjnu v rámci festivalu …next wave 
s Lucií Málkovou pøipravujeme inscenaci, 
která by opìt mìla koketovat s imerzním 
divadlem, bude to autorské bytové divadlo. 
A na pøíští prázdniny chystáme další imerz-
ní divadlo Pipi Dlouhá punèocha v Plzni. 
Jinak spolupracujeme i s divadly, Máša 
v Kladnì a já v Chebu a DISKU.

Jana Soprová

Rozhovor se Simonou Matouškovou 
z Divadýlka na dlani, o tom, jaké 

to je být na Jiráskovì Hronovì úplnì 
poprvé

Co ti po tvém prvním Jiráskovu Hrono-
vu nejvíc ulpí v pamìti?

Budu vzpomínat úplnì na všechno. Pro 
mì je úplnì všechno nové. Každá vzpomín-
ka pro mì bude jedineènou. A nejvíc? Máme 
úplnì nacpaná bøicha, jak chodíme z pøed-
stavení na pøedstavení a mezi tím vždyc-
ky navštívíme nìjakou hospodu. Je to tu 
bájeèné. Atmosféra je krásná a vlastnì se mi 
tu opravdu celkovì líbí úplnì všechno.

Jsi zkušená hereèka s bohatými diva-
delními zkušenostmi. Pøišlo mi neuvìøi-
telné, že jsi tu ještì nebyla…

Nevím, jak je to možné. Žádné pøedstave-
ní, ve kterém hraji, se sem nedostalo, tudíž 
jsem sem nikdy nejela pracovat. A jako divák 
jsem se sem nedostala, protože sem zaèal 
jezdit náš soubor pøed šesti èi sedmi lety, 
kdy jsem vychovávala dìti a nechtìla jsem 
si kazit malými dìtmi to, co by mì tu mohlo 
nadchnout. Takže jsem se tìšila, až budou 
jednou moje dìti tak velké, aby mohly být 
u babièek. A teï si to tu užívám bez nich.

Jaká jsi mìla oèekávání?
Byla jsem strašnì natìšená a chtìla 

všechno vidìt. Hned první den jsem musela 
projít všechny prostory, museli mi všechno 
ukázat. Divadla i hospody. Navštívila jsem 
i Problémový klub, abych prostì všechno 
vidìla. A pokud se týká semináøù, zjistila 
jsem, že na to bych opravdu nemìla.

Ten nejlepší prostor,  

jaký Hronov nabízí
Proè?
Asi jsem nesnášenlivá v tom smìru, 

že bych se nedokázala otevírat dalším lidem. 
Nemám to ráda. Obdivuji seminaristy, že to 
dají. Líbí se mi to. Kolegové z našeho diva-
dla jsou z toho úplnì nadšení. Hroznì moc 
si ze semináøù pøinesou a dál z toho èerpají. 
Já mám strach, že bych to nedala. Nemám 
tu odvahu. Hroznì ráda se sem vrátím, ale 
do semináøe asi ne.

Která hospoda se ti líbí nejvíc?
Bašta! Zaprvé si myslím, že servírky 

v tomto podniku jsou andìlé. Od té doby, 
co jsme tady, vùbec se nezmìnily. Jsou 
tam stále ty samé, jsou moc ochotné, poøád 
se usmívají, a i když pøijdeme tøeba tøikrát 
za den, poøád vypadají, že nás rády vidí. 
Strašnì moc je chválím. Chutná mi tam a je 
to bašta!

Který hrací prostor se ti zdá nejlepší?
Opravdu nevím. Jako divákovi se mi líbí 

divadlo. Zvenèí i zevnitø. Ale jak dobøe jsem 
tam vidìla, tak špatnì jsem tam slyšela. Ne-
vím, jestli je to herci, mnou nebo divadlem. 
My jsme hráli v sokolovnì. Bála jsem se, jak 
to bude vypadat, ale zabydleli jsme se dob-
øe. Pro nás je to v tuto chvíli ten nejlepší 
prostor, jaký Hronov nabízí.

V kolik jsi šla nejpozdìji spát?
Tak to asi nebudu nejlepší. Jsem spáè. 

Do pùlnoci jsem vždycky v posteli. Zane-
chala jsem pøátele ve víru zábavy a klidnì 
šla spát. 

Honza Švácha



Jsem Z@vislaèka 
a taky trochu plaèka 

Každý rok se na Jiráskovì Hronovì stanu 
na nìkom závislá - alespoò pro jednu diva-
delní sezónu. Ale ne každý rok mì na Hro-
novì nìkdo rozpláèe.
Vloni jsem se stala závislou tøeba na vtip-
ném Testosteronu a tìch úžasných borcích 
z DS Point nebo na neuvìøitelném Tomáši 
Hájkovi. Letos jsem stále v oèekávání, ale už 
jsou tu první Pochyby i „lajky“  a Všechno 
není košer a další. Ve ètvrtek veèer jsem 
se stala zcela jistì také závislá na Zmrazova-
èi a celé té kouzelné partì z divadla Ad Hoc 
a jejich pøedstavení chci vidìt klidnì potøetí. 
A pøi oblíbené Pucciniho árii Nessun dorma 

už se budu vždycky potutelnì usmívat v ja-
kémkoli koncertním èi divadelním sále. 
Co se týká pláèe, vloni jsem plakala nad 
svojí strašnou útratou v jednom nejmeno-
vaném pohostinství. A to zcela upøímnì 
a od srdce. Letos mì dostali mladí: Závisláci 
ze ZUŠ Trutnov. Tohle prostì musí vidìt 
mùj dvanáctiletý syn, který se mnou vede 
každodenní diskuze o tom, proè nemùže 
mít svùj Facebook, když je jediný ve tøídì, 
kdo ho nemá.  
A Jednabáseò  ZUŠ Jižní Mìsto a jejich Sla-
bomyslá ? No tedy. Osobní výpovìï s gende-
rovu i rasovou tématikou, divadlem, tancem 
a hudbou - no prostì jedna báseò!!! Nej-
radìji bych to hned zaøadila do povinného 
programu pro školy v našem radotínském 
kulturáku, nebo nejen pro školy, ale pro 
všechny, co mají poøád problém s jinakostí, 
nebo mají potøebu Vietnamcùm tykat. Ale 
povinného není nic a navíc jeden z hercù 
na rok odjíždí. Nevadí. Já si poèkám, on ten 
rok uteèe rychle, ale „staré dobré stereoty-
py“ se bourají mnohem pomaleji…

Dana Radová, kulturistka z Radotína

Šel jsem se podívat do Sokolovny na blok 
pøedstavení, jež byla nominována z Mladé 
scény Ústí nad Orlicí. Obì se mnì líbila, leè 
to druhé v poøadí – A teï tu tvou slabo-
myslnou… pøede mnou otevøelo neèekaný 
teoretický problém. Jeho základní výcho-
disko je jasné. Je to divadlo výpovìdi, které 
se teï dìlá stále èastìji a jež bývá jakousi 
terapeutickou záležitostí a rovnìž i provo-
kací, v níž mladá generace vmetává do tváøe 
rodièù své stráznì a svízele, svou nespokoje-
nost a nevyrovnanost s bytím. Vìtšinou tato 
pøedstavení mívají dokumentární charakter 
nebo – a to více – jsou otevøenou zpovìdí, 
jejichž pùsobivost je v drásavé otevøenosti 
vypovídajícího.

Soubor Jednabáseò osobní výpovìdní 
hodnotu, to otevøené sdìlení úèinkujících 
o sobì, zachovává. Ale: ti vypovídající 
podávají herecké výkony, tvoøí vlastnì 
herecké postavy, jimiž oznaèují sami sebe. 
A dìlají to pøekvapivì suverénnì, jistì s vel-
mi dobrým ovládaním materiálu, v nìmž 
se vyjadøují. Herecká postava je termín 
Otakara Zicha a míní se tím znak, jímž 
herec pøedvádí nìkoho jiného. Jak øíká Zich: 
herec sám sebou tvoøí smyšlenou postavu, 
napø. Macbetha. Ale herec tohoto pøedstave-
ní nehraje smyšlenou postavu, ale sám sebe 
právì jako postavu – tedy jako znak sebe 
sama. Samozøejmì, že herci mohou v jistém 
typu divadelního jazyka být tím, kým jsou, 
prezentovat svou osobnost. Pøed lety Jiøí Su-
chý v jednom rozhovoru pobouøil nesmírnì 
divadelní veøejnost, když prohlásil, že ho 
nezajímá, jak pan Vomáèka hraje Hamleta, 
ale že ho zajímá pøedevším pan Vomáèka 
jako èlovìk. 

Jenže to není pøípad tohoto pøedstavení. 
V nìm jsou herecké postavy v tom zichov-
ském smyslu, jež mohu (jak už jsem napsal) 
vnímat a hodnotit jako plnohodnotné 
herecké výkony, jež formují znak - a  pøitom 
neoznaèují smyšlenou postavu, ale samotné-
ho tvùrce jako neopakovatelnou osobnost. 
Je to pro mne pozoruhodné ještì v jednom 
smìru. Léta se potkávám s tím, že pøechod 
od prezentace sebe sama k postavì je pro 
dramatickou výchovu krajnì obtížný. A na-
jednou je tu øešení, které je možná velmi 
schùdné, ale asi ne tak snadno dosažitelné.

Jan Císaø

Lektorka semináøe Jevištní øeè 
Eva Spoustová se øadu let vìnuje 

dabingu – a• už jako hereèka, nebo jako 
tvùrce dia¬logù a reži¬sérka. Není proto 
divu, že na Hronovì sbírá podpisy pod 
petici za kvalitní èeský dabing – najdete 
ji i online na www.profidabing.wz.cz. 
V èem je vlastnì problém a proè byste 
podle ní mìli petici podepsat? 

„Krize v dabingu zuøí nepozorovanì zhru-
ba posledních dvacet let. Od revoluce zaèalo 
dabing provozovat veliké množství malých 
studií, které se navzájem snažily pøebírat si 
práci. Aby v tomhle konkurenèním boji mìly 
výhodu, zaèaly pomalu snižovat náklady. 
S tím souvisí nový zpùsob ohodnocování 
práce hercù, tzv. hodinová sazba. Ta ale 
vyvolá jen požadavek udìlat za co nejkratší 
èasový úsek co nejvìtší množství práce. Døív 
dabéøi mìli možnost vidìt film dopøedu, 
nauèit se svou roli, vysvìtlilo se jim, co 
hrají a prožívají. Komunikovali s režisérem. 
Teï mnohdy ani není pøítomen režisér, jen 
se rozsvítí èervené svìtlo a ty zaèneš mluvit. 
Málokdy ti ukážou èást filmu dopøedu. 
Samozøejmì se všechno zaèalo prohlubovat, 
protože mìl každý strach o práci a také jsme 
propadli takovému èecháèkovství: ‚Ono to 
asi takhle staèí...‘ V souèasné dobì koneènì 

herci odsouhlasili to, že se do situaci zapojila 
Herecké asociace. Domluvila se s jednou 
zastupující nadnárodní agenturou, ze které 
mají dabingová studia strach, protože jde 
o partnera, se kterým musí jednat. A tak 
herci, kteøí vstoupili do agentury, ze dne 
na den pøišli o práci, by• byli uprostøed 
roztoèeného seriálu. Základním požadavkem 
je vyjednání zpùsobu ohodnocení práce, 
které pøímo ovlivòuje to, jakým zpùsobem 
se natáèí a tedy také výsledek a kvalitu odve-
dené práce. Je dùležité, aby si diváci násilné 
pøeobsazování, jako k tomu došlo tøeba 
u Teorie velkého tøesku, nenechali líbit a po-
kraèovali ve vyvíjení tlaku skrze facebookové 
stránky a petice. Tento problém se vlastnì 
týká všech umìleckých profesí a souèasného 
tlaku na rychlost odvedené práce a sníže-
ných nárokù na kvalitu. Obdobný problém 
se objevuje takøka ve všech oborech. Všichni 
lidé, kteøí se snaží být nìjakým zpùsobem 
tvùrèí, dostávají po èumáku, protože nejsou 
schopni se uživit, chtìjí-li dìlat vìci poøádnì. 
Není jiný zpùsob, než ten, že každý z nás 
podstoupí osobní riziko a nìjaký èas bude 
stateèný a pøinutí lidi ve vrcholových funkcí, 
kteøí nemají spojení s tím, co se dìje dole, 
aby se tímto problémem zabývali. A pøinutí 
je jen obecný tlak.“

Vít Malota

Za dabing 
lepší a kvalitnìjší
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Rozhovor s Honzou Duchkem, Klárou 
Šídlovou a Zdeòkem Melínem

Vy jste autorem libreta. Jak dlouho vám trva-
lo jej napsat a kdo vám s prací pomáhal?

Honza Duchek: Práce mi trvala asi rok a nápo-
mocni mi byli ze zaèátku Jirka Vedral (pøedstavi-
tel Dona) a Lukáš Habanec (dirigent, Hateman). 
S nimi jsem konzultoval stavbu pøíbìhu a to, jaké 
árie zaøadit a jaké zase nezaøadit. Nìkde jsem 
se trošièku vymknul, ale jinak jsem je poslouchal.

Máte nìjakou odbornou pìveckou prùpravu?
Klára: Studovala jsem zlínskou hereckou VOŠ, 

takže jen v tamních hodinách zpìvu. Svou uèitel-
ku jsem mìla rok a ta mì vždycky táhla k opeøe, 
kterou jsem já naopak vùbec zpívat nechtìla. 
Byly mi pøíjemnìjší muzikálové písnì. Ale to bylo 
v roce 2004. Od té doby jsem nezpívala vùbec. 
Ovšem nìjaký základ tam asi byl. A v rámci této 
role jsem mìla se svou bývalou uèitelkou dvì 
konzultace.

Zdenìk: Co se pìvecké prùpravy týèe, tak jsem 
jenom tak amatérský zpíval ve sborech. Nebo teï 
zpívám v kapelách, ale to má k opeøe hodnì dale-
ko. Vlastnì nikdo z nás zpìv pøímo nestudoval.

Operní zpìv je o odlišném položení hlasivek. 
Z vlastní zkušenosti vím, že taková poloha je 
velice namáhavá a po chvilce zaène bolet. Jak 
se cítíte vy?

Zdenìk: No ještì je to horší tím, že jsme hráli 
dvakrát za sebou. Toho jsem se bál velmi, protože 
jsem po každém pøedstavení docela ochraptìlý, 
což je dùsledek nesprávné práce s hlasem. Tak 
jsem mìl strach, jestli naše druhé pøedstavení 
nebude takové rockovìjší.

Honza: To ti ale zase pomùže v tvých rocko-
vých projektech. /smích/

Klára: Já jsem cítila velkou zmìnu, ale to bude 

Nechceme operu 
zesmìšòovat, 
ale jen si na ni hrát

zpùsobeno celkovou únavou, kterou jsme prožívali pøed tímhle 
dnem.

Honza: Já za sousedku musím øíct, že jsem pøestøelil. /smích/ 
Zdenìk: Ty tam máš vlastnì nejsložitìjší herecký part, pøi kterém 
musíš pøekøièet smích publika a potlesk. 
To je ta replika „lidi tady...
Zdenìk: ...chtìjí spát“

Honza: Podcenil jsem rozezpívání a takhle to dopadlo.

Proè jste se rozhodli právì po operu?
Honza: Lukáš (dirigent) má operu moc rád. Øíkal jsem mu, 

že mì napadlo nìco okolo Nessun dorma, že tak trochu vidím, jak 
by se okolo toho dalo nìco postavit a jestli by se nechtìl pøidat. A on 
mi øíká: NE! NE! NE! …i když... no tak tøeba jo. První árie, kterou 
jsme udìlali, bylo Nabucco, tedy Sicílie se v dáli utápí. Když jsme 
jednou dìlali jako soubor silvestr, zaøadili jsme ji mezi ty bìžnì zpí-
vané písnì u kytary. Tam jsme si øekli, že by to možná šlo. A najed-
nou v tom bylo moc práce, než aby se od toho dalo couvnout. Týden 
pøed premiérou jsme ale mìli pocit, že na jevištì s tímhle prostì 
nevylezeme.

Klára: Nìkteré árie byly dopsané pár dní pøed premiérou.
Honza: Jenže bylo domluvené turné. Protože jsme každý z jiného 

mìsta, domluvili jsme si turné po mìstech, zamluvili prostory, za-
platili zálohy. Vìdìli jsme tedy, že to nemùžeme pøeložit, nebo zru-
šit, a musíme to sehrát bez ohledu na to, jestli to bude dobré nebo 
blbé. A diváci to pøijali dobøe. Nevšimli si, že to je blbé /smích/. My 
jsme pak inscenaci v prùbìhu ještì vylepšovali, takže tohle je asi 
jedenadvacátá repríza.

Zdenìk: Pùvodnì jsme zamýšleli miniturné po našich domovi-
nách a hned následnì tohle pøedstavení odderniérovat. Ale lidé nás 
hroznì podporovali a pøemlouvali k dalším a dalším reprízám.

Pøi vašem pøedstavení se stala taková zvláštní vìc. Osobnì 
se mi zdálo, že si nejenom hrajete na operu, ale zároveò nabádá-
te diváka, aby se stal divákem operním. Mnì vyloženì vybízelo 
po nìkterých áriích hlasitì køièet bravo!

Honza: Napøíklad mùj táta, který nikdy na nic podobného nešel, 
øekl, že to jak dìláme operu, prostì musí vidìt. A mám pocit, 
že z takového dùvodu pøišla vìtšina lidí. A tam se právì poprvé 
zaèali objevovat oni operní diváci hlasitì volající bravo. Také jsme 
chtìli publiku vycházet vstøíc, takže jsme kupøíkladu ouverturu 
pøipsali až dodateènì.

Klára: Naší opeøe chybìla jedna jediná vìc - pøedehra. Ta jako je-
diná není pøevzatá, ale je poslepovaná z rùzných motivù jiných árií. 
Ale napøíklad mùj manžel z toho byl vykolejený a stìžoval si na to, 
že diváci bìhem pøedstavení tleskali a køièeli a já mu øekla: vždy• to 
se prostì tak dìlá.

Honza: Ještì chci øíct, že my se vlastnì poøád pohybujeme na té 
únosné hranici. Poøád se snažíme, abychom operu úplnì neznesvì-
tili. Dìláme si z toho legraci, ale nechceme zesmìšòovat žánr. Jen si 
na nìj chceme hrát.

Vít Malota



5

recenze

Slovomrak (èti wordcloud) je vizualizací blesko-
vých reakcí divákù ihned po pøedstavení. Èím 
vìtším písmem je výraz uveden, tím vícekrát jej 
diváci v souvislosti s pøedstavením pronesli.

Scénu otevírá obligátní overtura. Ve stí-
nu vidíme hráèe orchestru, pøesná gesta 
dirigenta, nástroje. Smetanovì pohladí/ladí 
hned první akord. Srozumitelnosti pomáhají 
titulky nad èernobílým filmovým plátnem, 
jako pøi provádìní svìtových oper. Ocitáme 
se na lodi blížící se k vysnìné zemi, lodní 
orchestr zpívá o nejistotì v Novém svìtì. 
Ten vítá bouølivým potleskem sbor Židù 
z Nabucca, napodobující pøesnì choreogra-
fii a interpretaci i s manýry.

Hráèi orchestru se bìhem celého operní-
ho dramatu mìní v sólisty nebo sbor. Jejich 
interpretaèní nástrojová a hlasová zruènost 
je obdivuhodná vzhledem k rychlým zmì-
nám jednotlivých èísel. První duet zapùsobí 
lehce nejistì v rozsahu, orchestr lehce 
pøikryje francouzskou žurnalistku, zkratku 
americké hymny odpustíme.

Ukulele je jediným nástrojem, který je vi-
dìt, zazní v objednávce “Osolte mi to”, v pís-
ni Eduarda di Capua. Nad diváky se rozzáøí 
neapolské slunce. S pøíchodem slovní høíèky 
preciznì frázující Armády s pásy se ke slun-
ci pøidává i kapesník na slzy smíchu. A není 
to jen pousmání, ale huronský øehot, slzy 
tryskají i dojetím. A tak je to témìø po celou 
dobu mafiánského kusu z dob zmrzlinové 
prohibice. Tu nás rozpálí habanera z Car-
men, tu rozstøílí kulometné staccato až té-
mìø na hranì tìžkého Figarova basbaryto-
nového partu, milovníky krve nadchne duet 
odvážného a nesmìlého mordýøe, pøekvapí 
aktuálnost souèasné politiky plné krabic 
s šustivým vínem pøedávaných v luxusu 

Bravissimo!
Štiøína. Hateman se chce stát prezidentem! 
Tu drzost je tøeba potrestat kompromitují-
cími fotografiemi, investigativní novináøka, 
“varována” Americko sicilskou vzájemnou 
pojiš•ovnou, nedbá, a za pomoci komplice 
a nápadníka, škodí. Nikoliv však poslu-
chaèovu uchu. Psacím strojem odklepaná 
árie se klene, i když trochu pod hlasitostí 
orchestru. Pøesnì pracuje s tempem, sbor je 
citlivý a podporuje. Maøenka se nám nako-
nec rozmyslí, navštíví bar, který se s lehkostí 
nafukovacího sofa promìní v místo neøesti 
a mrazivých úkladù. Sliby se mají plnit, 
a tak se doèkáme kýženého rendez vous, 
romanticky podbarvovaným vytím kojotù, 
a naprosto neromanticky pøerušeným výkøi-
kem unaveného nespavce.

A nebude spát ani dál! A• nikdo nespí! 
Následuje lingvistická akrobacie, doprová-
zející celý kus bez pádu pod hranici vší sluš-
nosti, vrcholí v Pucciniho “Nessun dorna” 
fonetickým pøepisem “Neser dona”. Útok 
na bránici pokraèuje: “vincero   hrobeèkù 
vícero” nebo “silencio   šílenci, jo?”.

Skvìlá, neuvìøitelnì plná aranž orchest-
rální sazby zpùsobuje nefalšované mrazení.

Profesionálního zpìváka by mohlo mrazit 
u rozhodování falešného synovce, tedy faleš-
ného hereckou postavou, nikoliv intonací. 
Jeho energie a emoce by srazily na kolena 
leckterého kolegu.

Po pauze již energie tolik neprýští, hlavní 
díla a dìla byla nabita a vystøelena v první 
pùli. Stále se však objevují pøekvapivé cita-
ce, bystré lišèí uši zaznamenají roztomilý 

rozpor v hrubém vzezøení italského signora 
sladce opìvujícího jablùòkové líce. Tím 
zakroužíme nad èeskými luhy a háji, odkud 
se lehce pøipomenou syn•ákové dechy, 
které jsou ovšem v tomto nízkém obsazení 
orchestru pochopitelné.

Z mírného poklesu temporytmu opusu 
nás už pak vytrhne vyznání Thompsonovi, 
úèinné zbrani samopalného typu. Ta nás 
se stejnou úèinností spolehlivì (náboji 
znaèky Papageno Papagena) rozseká jak vy-
støelená z kouzelné flétny. Zbranì zde podle 
libreta støílí “tak tak tak vedle”, ale do di-
vákù míøí naprosto pøesnì. Smíchy umírá 
každý druhý. I na jevišti je první mrtvola, 
policajt ji pøekraèuje, jde pøece po koèce! 
A ptáèek/zrádce bude ještì zpívat, jak zní 
vyhrožování komplicù.

A že mu to jde, není pochyb.

Do rolí tìžkého života žen s muži bez 
citu v nové zemi se vžijeme snadno. Orloj 
nezadøe se, všechna tíha je na køehkých 
ženách. A to na nì ještì dìlají kolébající 
se hráèi orchestru nemravné grimasy. Ale 
s grácií dam zakryjí nestoudníky, a po do-
konèení výstupu se vtipnì, bez váhaní 
a skrývání, vrací na pùvodní místo, kde 
zaèaly. Ještì dlouho v nás zní varovný 
domovní zvonek. Dej si pozor, Escamillo! 
Vstupuješ do svìta žen. Jsou krkem hýbají-
cím hlavou.

Tentokrát hlava rodiny dostane poøádnou 
nálož, pro interpretku obtížnou na dech, ale 
kdo byl pozorný, ví proè. Tu árii nakonec 
povýšila naše královna noci, pøi Wagnerovi, 
skvìle!

Finále už neakcentoval pøíchod skuteèné-
ho synovce, Don už ani po pøeètení zvacího 
dopisu nevìdìl, co mu má na to øíct, resp. 
zazpívat.

Ani já již nemám slov, melu smíchy 
z posledního. Tak už jen zkratkovitì nìkteré 
poznatky: scénografie tvoøená prostými 
symboly (hydrant, socha Svobody, markýza 
pizzerie, sofa, stolek s psacím strojem) je 
jednoduchá, funkèní, pøestavba je rychlá 
a neruší.

Nìkteré fóry a následující repliky mizí 
v huronském smíchu, nìkdy si však herci 
zkušenì poèkají, a získají svùj èas na další 
text. Vyváženost ironie a respektu k dílùm 
nás nenechává na pochybách o kvalitách 
hudebnì dramatického vedení. Nechce 
se vìøit, že èlenové souborù zkoušejí na dál-
ku, party si posílají a cvièí zvláš•. Odcházím 
ze sálu v pøedklonu, jak kvùli postižené 
a zdevastované bránici, tak i jako vyjádøení 
obdivu. Bravissimo!

Jan Matásek
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recenze

Ty okamžiky bývají velmi, velmi vzácné; 
nastávají zøídka po dlouhém èase a zažívám 
je více v divadle amatérském než profesionál-
ním. Napøíklad pøed lety jsem ten dar dostal 
v londýnském pøedstavení horší, leè o to 
oblíbenìjší komedie Shakespearovy, Zkrocení 
zlé ženy, kde Petruccia hrál Peter O’Toole. 
Byl to takový roš•ácký výkon hraný s potì-
šením z toho, co potkává tuto postavu, ale 
i z toho, co s tím vším mùže dìlat herec, jenž 
dostal za úkol pøedvést ji na jevišti. V tomhle 
roš•áckém potìšení bylo tolik strhujícího 
nadšení, okouzlení z hravosti a z možností 
prostì být na jevišti a projevovat se, že jako 
divák jsem mohl jediné: jít ve stejném duchu 
a stejné náladì sebou a spoluprožívat tenhle 
estetický i životní postoj.

Nìco podobného jsem si užil pøi pøedsta-
vení Koèovného divadla Ad hoc Il Congela-
tore-Zmrazovaè. Možná s o nìco menším 
obdivem z divadelní dokonalosti, ale zato 
s o to vìtším a silnìjším pocitem z radost-
nosti, jíž je to pøedstavení prosáknuto. Je to 
radostnost tryskající z ryzího amatérismu, 
kdy nejde o nic jiného než divadlem a na di-
vadle vyvinout èinnost, která tìší tvùrce 
i diváky. V tomhle je ten vjem z O’Toolova 
Petruccia a ze Zmrazovaèe stejný; v obou 
pøípadech jde o potìšení z divadla. I když 
jednou ze svrchované herecké dokonalosti 

Jen žádnou recenzi

profesionála a podruhé z amatérù, kteøí si 
našli skvìlý, sobì odpovídající a vyhovující 
zpùsob, jak vstoupit na jevištì a opravdu 
na nìm bytostnì existovat.

Nazval-li jsem tìchto pár øádek Jen 
žádnou recenzi!, je to proto, že kdybych tak 
èinil, musel bych popisovat, co se na jevištì 
dìje a také, sice nìžnì a jaksi mimochodem, 
upozoròovat, že po stránce estetické by 
se tu a tam dalo nìco zlepšit. Ale to právì 
nechci, nebo• za daleko dùležitìjší poklá-
dám potøebu vyjádøit ten pocit radostnosti, 
jež jsem spolu s jinými v sále Jiráskova 
divadla zažil právì proto, že jsem se setkal 
s tím, co bych nazval metafyzikou amatéris-
mu. Což nelze žádnou sebelepší analýzou 
popsat.

Jan Císaø

P.S. 
Aby bylo jasno: nìkolikrát jsem za léta 

hodnocení amatérského divadla prosil své 
spolulektory, aby nic neøíkali, by• pøedstave-
ní, jež jsme vidìli, bylo nesmírnì primitivní, 
špatné. Ale ta metafyzika amatérismu v nìm 
byla v jakési nevinnosti, nedotèenosti jaký-
mikoliv postupy divadelními. Ta radostnost, 
že je pøedstavení, že se hraje pøi vší té diva-
delní bídì a všem to estetickém zoufalství 
existovala a pùsobila prozrazujíc a sdìlujíc 
to, co nazývám metafyzikou amatérismu.

Až mi z toho bìhá Mrázek po zádech…
-luè-

Parodie - a dobøe udìlaná - je vdìèný žánr.
Vladimír Bendersky

Už po deseti minutách jsem tušil, že se bude 
pøi aplausu stát. Já teda nestál, protože tam 
byly i vìci, které mi vadily. Ale hlavnì jsem 
ocenil to, že parodii na operu dìlá nìkdo, 
kdo to umí, že to je øemeslo.

Lukáš

Bylo to úžasnì vtipný a chytrý. Takhle si 
pøedstavuju chytrou zábavu.

Dan Razím

Mnì se to moc líbilo, jediný problém pøed-
stavení je Jiráskovo divadlo. Potøetí v životì 
jsem si stoupnul pøi tom plácání.

Ninja z Mostu

Sice mi na zaèátku trvalo asi patnáct minut, 
než jsem najel na tu vlnu, ale pak už to bylo 
ono.

Vít Pávek

Týdydá, tytytydýdy, týdydá, skvìlý!
Karel Vostárek

Já jsem úplnì nadšený. Okamžitì si koupím 
abonmá do opery Národního divadla. A jest-
li to tam nebudou hrát, budu chtít vrátit 
dvojnásobné vstupné.

Ludìk Horký
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rozhovor

Rozhovor s vedoucí Divadelního soubo-
ru Q10, Studia Divadla Drak Terezou 

Tomášovou

Jak vaše pøedstavení vznikalo?
Musím øíct, že to bylo dost nároèné. Zkoušení 

nám trvalo asi dva roky, protože jsme se hodnì 
zamìøovali na to, co má jaký význam, co jak 
chápeme, co si jak vysvìtlujeme, jak si to mohou 
vysvìtlovat diváci nebo jak chceme, aby si to 
vysvìtlovali. Byl to pomìrnì dost dlouhý proces 
a doufám, že je to na pøedstavení znát. Že není 
sešité horkou jehlou. Má pro nás urèitou hloubku 
a doufám, že to divákùm dokážeme pøedat.

Pro mì byl nejdùležitìjší støet konformní 
a nonkonformní spoleènosti. Bylo to správnì?

Myslím si, že ano. Je jen otázkou, co je pro 
vás konformní a co ne. Každý si to mùže vyložit, 
jak chce. Trošku je to dìlané tak, že jáMOR je 
øeknìme sekta, kdežto Zapomenuté podniky 
jsou volnomyšlenkáøské. Ale, jak øíkám, divák je 
každý jiný a možností je tudíž mnoho.

Bývali jste ZUŠ Støezina a nyní jste studio 
Divadla Drak…

Je to tak. Vede nás Filip Huml Král, což je 
herec Divadla Drak a muzikant. Právì on si nás 
pøevzal ze ZUŠky na Støezinì v Hradci Králové. 
A teï již pìt let pùsobíme pod Divadelním studi-
em Drak. Myslím, že už to tak zùstane.

Kolik jste pod tímto studiem vytvoøili pøed-
stavení?

V melounovém cukru je pátou inscenací, 
kterou jsme pod Drakem udìlali. Na repertoáru 
máme všech pìt. Máme starší hru Obsese, která 

Divák je každý jiný 
a možností je mnoho

vznikla ještì v ZUŠ, hrajeme dva Shakespeary, Veèer tøíkrálový 
a Mnoho povyku pro nic. Hrajeme jednu autorskou pohádku O ve-
likém draku, kterou napsal Filip Huml Král a pak pøedstavení, které 
jste vidìl dnes.

Podle toho, jak je scéna složitá, asi nebylo jednoduché pøenést 
pøedstavení do jiných prostor…

Je to skuteènì složité. Když jsme hru zkoušeli, øíkali jsme si, 
že se rozhodnì nejedná o zájezdové pøedstavení. Potom jsme po-
stoupili na Šrámkùv Písek a museli hrát úplnì v jiném prostoru, než 
na jaký jsme zvyklí. Nedopadlo to špatnì. Teï jsme tady a troufám 
si také øíci, že jsme to zvládli. Je to ovšem strašnì nároèné. Jak 
na stavbu, tak na svìtla a pochopitelnì i na pohyb hercù v tomto 
prostoru.

A další plány?
Máme spíše vizi, ale nerada bych jí prozrazovala. Mohu pouze 

øíci, že to bude možná trošku navazovat na styl Melounového cuk-
ru. Filip má asi pìt vizí. Musíme jej teï trochu ukoèírovat nìjakým 
smìrem. Nechte se pøekvapit.

Honza Švácha
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Slovomrak (èti wordcloud) je vizualizací blesko-
vých reakcí divákù ihned po pøedstavení. Èím 
vìtším písmem je výraz uveden, tím vícekrát jej 
diváci v souvislosti s pøedstavením pronesli.

recenze

Divadlo, stejnì jako i jiné druhy umìní, 
má i tuto dobrou vlastnost: evokuje, podnì-
cuje, vybízí k myšlenkám. A proto si dovo-
lím hned dvì takové ètenáøùm této recenze 
(V melounovém cukru zatím neobalené) 
pøedestøít:

Evokace první. Když jsem kdysi jako stu-
dent brigádnì vypomáhal v nejmenovaném 
knihkupectví, chodívala se støedoškolská 
mládež pravidelnì ptát na jisté tituly, mezi 
nimiž zastával èestné místo (Saroyanùv) 
Tracyho tygr v závìsu následovaný (Brauti-
ganovým) „melounovým cukrem“. Tracyho 
tygra vypustili z klece v minulých sezónách 
jaromìøští, letos se cukrem obalili hradeètí. 

Brautiganùv 
tygr v pìnì dní

Mladá generace na oba oblíbené autory 
zjevnì nezapomíná.

Evokace druhá. Pøed pár dny jsem zhlédl 
filmovou verzi slavného Vianova románu 
Pìna dní režírovanou (mým oblíbeným) 
Lucem Gondrym. Bylo to barevné, místy 
pùvabné, tu a tam pùsobivé a pøitom nuda 
a prázdnota k uzoufání.

Teï ale zpìt k tam, odkud se mé podnìty 
vzaly. V melounovém cukru. Chtìl-li bych 
být struèný a vyhýbavý, mohl bych ètená-
øe odkázat na anotaci, kterou si (diváci) 
mohou pøeèíst v programové brožuøe. Ètìte 
program, tam to všechno je. I s douškou, 

že je to „podívaná, jež se vás dotkne jen tak, 
jak jí dovolíte.“ Což o to, já bych dovolil, ale 
jí se nìjak nechtìlo...

Vyprávìt snovì fantaskní pøíbìhy není 
obvykle ani snadné, ani žádoucí. Nebo• 
konstatovat, že tygøi jsou zlí (a nebo vlastnì 
možná hodní?), že obèas nìkoho seže-
rou a že tu a tam nìkomu zlomíme srdce 
(až se z toho tøeba i nevylíže), by bylo více 
než banální. A nebylo by ani spravedlivé 
domnívat se, že pøíbìh je na hradecké in-
scenaci to klíèové. Aèkoli nìjaký nám herci 
vyprávìt zjevnì chtìjí, aè tak èiní mnohdy 
na hranici srozumitelnosti (kde že se to 
vlastnì odehrává? v „Jámoru“? nebo snad 
v „Javoru“?).

Vyprávìní by navíc neškodila o pozná-
ní vìtší herecká soustøedìnost a zejména 
prézentnost, èi pouhé skuteèné herecké bytí 
na jevišti.

Hrací prostor k tomu mají herci totiž 
výteèný. Takový, který by mohl skvìle kore-
spondovat s tajemným svìtem, do nìjž by 
nás chtìli svým vyprávìním zavést. Diváci 
sedící mezi hracími moly/mosty vedoucími 
odnìkud nìkam (èi odnikud nikam?) jako 
by byli souèástí nadreálného svìta - jako by-
chom se mohli stát krajinou plnou tajemství 
a iluzí. Mohli, ale...

A pøitom mì mnohé tìší: dobrá scéno-
grafická koncepce, nápaditá a rozumná 
hudební dramaturgie, snaha o nekonvenèní 
light-design. Spousta kvalitnì odvedené 
práce, množství peèlivì pøipraveného mate-
riálu. Navíc preciznì promyšlená, vnìjškovì 
vytvarovaná forma hereckého projevu. To 
vše dokážu pochopit, to vše vnímám. Pak 
ovšem také vnímám herce, kteøí nedokáží 
naplnit prostor svými výkony. Pak ovšem 
sleduji herce, kteøí øíkají slova, namísto 
toho, aby je svedli zahrát a pøedat jejich 
významy. Pak ovšem sleduji herce, kteøí 
možná nìkdy tušili, ale dnes se jim do toho 
pøíliš nechtìlo.

A proto jako divák sedím v hledišti a vr-
tím se. Nelíbí se mi, co vidím, a ani nemám 
chu• si Brautigana po letech znovu pøeèíst. 
Škoda. Formalistní (artové) divadlo se totiž 
bez obsahu neobejde. Ani když ho servíru-
jeme v melounovém cukru.

Petr Christov
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recenze

Americký básník, romanopisec a po-
vídkáø Richard Brautigan, od jehož úmrtí 
uplyne letos v záøí tøicet let, napsal svoji 
fantasmagorickou vizi post-apokalyptické-
ho svìta In Watermelon Sugar pøesnì pøed 
padesáti lety. Prvního vydání se doèkala 
až o ètyøi roky pozdìji, v Èechách vyšla 
poprvé až v roce 1986. Právì toto vydání, 
v pøekladu Olgy Špinarové, s ilustracemi 
Jiøího Šalamouna a doslovem Martina 
Hilského, bylo první knihou, která mi ote-
vøela vhled do podivnì poetického a široce 
rozkroèeného Brautiganova svìta. Rychle 
za sebou jsem zhltnul všechny jeho tehdy 
dostupné knihy, a už jsem se k Brautiganovi 
nikdy nevrátil; mùj jáMOR se plní prachem 
již témìø dvacet let. Proè, to jsem pochopil 
až dnes.

Na inscenaci V melounovém cukru 
královéhradeckého souboru Q10 jsem 
se tìšil v rozechvìlém oèekávání podobných 
pocitù, které mì posedly pøi setkání prvním. 
Jenže tentokrát se nedostavily. Inscenace 
je to vskutku zdaøilá a nápaditá, poèínaje 
prací s prostorem: sál protínají diagonálnì 
ètyøi mola postavená kolem malého pódia 
a diváci jsou jimi rozdìleni do ètyø trojú-
helníkových sektorù. V jáMORu, komunitì 
jistì trochu podobné té, v které byl román 
napsán, žije vypravìè, jehož jméno se nikdy 
nedozvíme. Dozvídáme se zato retrospek-
tivní formou vyprávìní o historii komunity, 
jejích obyvatelích, jejím okolí a jednotlivých 
situacích, které zmínìné propojuje. Je to 
aluzivní, pokøivenì mystický hippie trip, 
v nìmž hodní chtìjí být hodní a spolu, 
a odpadlíci jsou høíšní a pijí. Celé to ještì 
v minulosti komplikovali antropomorfní tyg-
øi, kteøí obyvatele komunity terorizovali, ale 
teï už jsou naštìstí vyhubeni. Místo jejich 
posledního odpoèinku bylo pøebudováno 
na pstruží líheò, a inscenátoøi ji umístili 

Pastièka 
na hipíky

jako støedobod všeho dìní pod již zmínìné 
centrální pódium.

Divadelní adaptace pietnì zachovává 
krátké nechronologicky øazené kapitoly 
románu, v kterých se støídají epické pasáže 
s dialogy. Dvì mola slouží jako vstupy 
na scénu, dvì jsou domeèky dvou postav: 
vypravìèe a Charleyho, zakladatele jáMORu. 
Hraje se všude: na molech, uprostøed na pó-
diu, za diváky, vedle divákù a témìø i nad 
diváky. Do toho zní hudba reprodukovaná 
i herci interpretovaná, svìtelných zmìn 
je jako o život, mlhostroje jedou na plné 
obrátky, oèi si užívají lukulské hody obrazù, 
postavy se milují i vraždí, køièí i šeptají. 
Herci srozumitelnì artikulují, situace jsou 
– pokud ovšem sedíte na místì, z kterého 
bylo režírováno – pochopitelné, jasnì èle-
nìné, pracují se zkratkou i znakem. ALE… 
nìkde hluboko pod povrchem cosi hnije. 
A to nìco je ono angažované téma, které 
se nám snaží všemi zmínìnými prostøedky 
sdìlit. Abychom na sebe byli všichni hodní 
a že ten, kdo odejde èi stojí opodál, je pøinej-
lepším divný, pøinejhorším mrtvý. Nejspíš 
budu za svùj názor opìt veøejnì pranýøo-
ván Janem Císaøem, ale tohle téma, tìmito 
slovy, touto formou a s tìmito herci nejsem 
ochoten skousnout, zpìèuje se mi v mozku 
a pøedevším chápu, proè mì tehdy v èers-
tvém dozvuku sametové revoluce V melou-
novém cukru oslovilo a dnes už ne.

Zdaøilá inscenace tak stojí na hlinìné 
noze dramaturgie, která nehovoøí k dnešku, 
ale užívá si pouze hravost pøedlohy, kterou 
dosti polopaticky traktuje skrze množství 
ilustrující obrazivosti, a co je nejdùležitìjší, 
pùsobí nerozhodnuta, zda náhodou není 
vše naopak a hodní jsou ve skuteènosti zlí 
a zlí hodní. Obrazivost leckdy divadlu staèí. 
U textu, jenž se tváøí hravì a ve skuteènosti 
je angažovaný až na pùdu, je toho však 
podle mì potøeba víc.

Ivo Kristián Kubák

První pùlhodinu jsem se tomu smál, ale pak 
mì to chytlo – nevím sice, kdo byli tygøi 
a tak… Nechápu, proè diváci museli být 
všude, i na tìch místech, kde pro nì nehráli, 
kde jsem si mohl ukroutit hlavu a stejnì 
jsem nic nevidìl.

Velký snìdý Kuncl

Mì se to hroznì dotklo emoènì a nemùžu 
k tomu nic øíkat. Ale je pravda, že jsem 
nepochopila, jak to bylo, ale nevadilo mi to – 
bìžely mi tam vlastní myšlenky.

Verèa

Velmi podnìtné vizuálnì, ale mám problém 
se scénáøem - vlastnì nevím, co mi chtìli 
øíct a jsou mi nejasné vìci v pøíbìhu.

Divaèisko

Musím se pøiznat, že o pøedloze toho nic 
moc nevím. Když jsem na to koukal, snažil 
jsem se tomu porozumìt. To nefungovalo, 
tak jsem se pøestal snažit, nìjak to pøijde. 
A ani potom jsem ten pocit nedostal a odešel 
jsem zmatený. Nevím proè se tam dìlo, to 
co se dìlo a jsem z toho trochu zklamaný.

Filip Karda

Mì na tom zaujaly divadelní prostøedky, 
myslím, že i proto jsou tady. Timing mi 
pøišel trochu zdlouhavý, hodnì mi padala 
pozornost. Bylo to takové abstraktní a poin-
ta ke mnì nedošla. Ale nevadí mi to.

Mar•a

Mnì se to líbilo po vizuální stránce a tam to 
pro mì konèí. Sedìl jsem v hledišti, koukal 
jsem na to, nemohl jsem odejít. Vidìl jsem 
druhé pøedstavení a pøišly mi tam slabší 
herecké výkony. Buï se šetøili nebo nevim.

Ninja z Mostu

Já vím jen, že jsem usnula, a pak po mì 
hodili párek, a to mì probudilo.

Bára
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Rozhovor s Romanou Zemenovou

Osobní výpovìdi mladých lidí jsou žádanou 
záležitostí. Myslím, že Závisláci se v tomhle po-
vedli hned ve dvou vìcech – je tam téma, které 
je mladým hodnì blízké, a navíc je to formálnì 
zajímavé. Jak ten projekt vznikl?

Pùvodnì jsme mìli širší téma - média, èaso-
pisy, televize a reklama. Facebook a sociálnì sítì 
byly všudypøítomné, protože oni jsou tam poøád 
pøipojení, je to jejich život. A tak nám to nakonec 
ze všech materiálù vyplynulo jako hlavni téma. 
Víme, že je to jen jeden pohled na vìc, protože 
téma je velmi široké. Vùbec se nepasujeme na to 
øíkat, že je to takhle nebo takhle, jen nabízíme 
urèitý pohled na vìc.

Pro mì tam bylo zøetelné i téma jakési mani-
pulace…

Ne úplnì manipulace, ale ovlivnìní. To, co je 
ovlivòuje a jak. 

Vznikalo pøedstavení formou etud?
Dlouho jsme hledali, skrze improvizaèní 

etudky, hlavnì princip, jak téma sdìlit. Mìli jsme 
nìjaké nápady, ale dlouho trvalo, než nás tøeba 
napadly ty klávesnice. A pak jsme hledali, jak to 
pøes Facebook všechno jde. Pùvodnì nám pøedsta-
vení narostlo, takže jsme je osekávali, protože by 
to bylo hodnì zabalastované. 

Dìti do toho pøispívaly konkrétními nápady?
Je to celé jejich. A bývá to tak vždycky. Když 

nìco napíšu já, nechtìjí to ani èíst a vymýšlí 
nìco sami. Tentokrát jsme mìli i dramaturgickou 
hodinu, a text jsme psali na notebooku ve tøídì 
na soustøedìní. Natáèeli jsme si nejdøíve videa 
z  improvizací, a z toho postupnì vznikal text. 
Nìkteré statusy jsme našli pøímo na Facebooku, 
jsou autentické.

Pøi zpracování takového tématu se nelze 
vyhnout urèité „ èernobílosti“. Jak vidíte Face-
book a jeho pùsobení?

Má to více rovin - hodnì z nich je pozitivních 
a dávají urèitý pøehled o vìcech, dìti si sdílejí 
muziku, filmy. Není pravda, že neètou, ale je 
fakt, že nìkteré mají tendenci k zjednodušenému 
pøístupu k zábavì a komunikaci, což pak zpùso-
buje izolaci. Na tom jsme se dost shodli. Já sice 
Facebook mám, ale moc ho neznám. Spíše jen 
informativnì napíšu nìjakou zprávu, prohlédnu 
si, co je tam zajímavého, to je celé. Ale oni tam 

Facebooku jsem se 
vyhýbala tøi roky

opravdu tráví každou volnou chvíli, nìkdy se pøipojí i v hodinách, 
což je silnì rušivý element. I když se tøeba uèí, jsou zároveò pøipoje-
ni na Facebooku, nesoustøedí se na jednu vìc, ale jsou rozptýlení.

Je to silné téma v tom, že každý chce nìkam patøit. Dokud 
nebyl Facebook, vyplývala vylouèenost z kolektivu napøíklad 
z toho, jaké kdo nosil obleèení, jakou mìl elektroniku. Facebook 
je ale obecnì pøístupný, takže je otázka, zda se nìkdo vyluèuje 
schválnì, nebo ne.

Každý je samozøejmì jiný, ale i tohle jsme vzali z reality - u dvou 
ústøedních hrdinek jsem tøeba vycházela pøímo z nich. U Jitky, která 
hraje postavu, která schválnì nemá Facebook, je to opravdu tak, 
že jí nevadí být trochu mimo, ustojí to. Nakonec na tom Facebooku 
je, ale netráví tam veškerý èas. U té druhé dívky je to tak, že v urèité 
dobì s tím mìla opravdu problém, a právì práce na našem pøed-
stavení jí pomohla získat nadhled. Dìcka ale nejsou pøesnì taková, 
o jakých hrajeme. Už tøeba tím, že mají jiné zájmy, chodí na drama-
•ák a dìlají spoustu dalších vìcí. Ve škole jsou ale svým zpùsobem 
donuceny stát se souèástí „modrobílého svìta“, aby nebyly mimo. 

Už jste nìco podobného dìlali – myslím nìjaké problémové 
téma mladých? 

Dìlali jsme pøed èasem inscenaci Kompost, která byla o závislosti 
na drogách. Bylo to loutkové pøedstavení, vlastnì taková alegorie, 
pohádka, a nebylo takhle pøímoèaré. Já sama taková témata nevy-
hledávám, Facebooku jsem se vyhýbala tøi roky a tématu drog ještì 
déle. Ale pak už to bylo nevyhnutelné, protože si chtìli udìlat nìco 
svého. A tak jsme se o to pokusili.

Chtìla jsem se zeptat ještì na pohybovou stránku, ten tanec 
s klávesnicemi lze nazvat choreografií…

Pohybová stránka vycházela z jedné metody vyuèování drama-
tu, která se jmenuje Úhly pohledu (viz kniha Anne Bogart – pozn. 
redakce). Prvotní postup je ta chùze na síti. Mìli jsme na soustøedì-
ní takový semináø, který dìlala má dcera, která studuje na DAMU. 
A v tomhle pøedstavení se nám znalost té metody hodila. 

Jana Soprová
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Slovomrak (èti wordcloud) je vizualizací blesko-
vých reakcí divákù ihned po pøedstavení. Èím 
vìtším písmem je výraz uveden, tím vícekrát jej 
diváci v souvislosti s pøedstavením pronesli.

recenze

Patøím k té malé slupinì lidí, které ne-
chává svìt sociálních sítí chladným a kteøí 
nemají na žádné z nich svùj profil. Nevím, 
dokážu-li se dostateènì vcítit do tìch, kteøí 
se vsítili. Seèteno a podtrženo, byl jsem 
pøekvapen, že právì mnì svìøila Simona 
Bezoušková recenzi na inscenaci divadelní-
ho souboru Torzo na druhou z turnovské 
ZUŠ.  Nakonec, proè ne. Z@VISLÁCI nejsou 
jen divadelní inscenací o lidech v modro-
bílém svìtì, ale také (a možná pøedevším) 
o lidech, kteøí v nìm (zatím) nejsou. O jejich 
izolaci. O tom, jak jsou mimo. 

Zámìr inscenátorù položit prostøednic-
tvím divadla otázku, kdo je tady vlastnì 
mimo, je nadmíru sympatický. Jednoduchý 
a stylovì èistý jevištní tvar (režie Romana 
Zemanová) se navíc opírá o svìží a dobøe 
sladìný herecký projev náctiletých interpre-
tù. 

Textová složka inscenace je evidentnì 
výsledkem skupinové práce. Z toho pramení 
nìkteré klady – mezi nimi fakt, že herci mají 
pøirozený vztah k tématu, že jimi zpraco-
vané dramatické postavy pùsobí na jevišti 
velmi autenticky a že se v jednoduchém 
pøíbìhu pohybují jako ryby ve vodì. Ovšem 
také èetné zápory… Dramatický pøíbìh je 
pohøíchu jednoduchý, vlastnì ponìkud sla-
bý, pøíliš naivní. Chápu sice, že jeho cílem 
je obnažit odcizenost komunikace prostøed-
nictvím sociálních sítí a stereotyp života 
„závislákù“. To ovšem ještì neznamená, 
že se nutnì musí jednotlivé motivy opako-
vat, aniž by nìèím dále rozvíjely téma nebo 
aniž by prostým opakováním se nìjaké téma 
vyslovovaly. To, že je vzájemná komunikace 

postav prostøednictvím modrobílého svìta 
fádní a odcizená a že èiní jejich život stere-
otypním, to všechno pochopím velmi dobøe 
už v prvních minutách. Napøíklad dobøe 
postavená komediální dramatická situace 
s narozeninovým veèírkem, na kterém vedle 
sebe sedí shluk postav, které spolu absurdnì 
komunikují prostøednictvím modrobílého 
svìta, má úplnì stejnou výpovìdní hodnotu 
jako situace prvního rande. Ta pak dìj ani 
téma inscenace nièím dalším neobohacuje. 
S motivem rozpadu jednoho skuteèného 
pøátelství ve prospìch mnoha pøátelství 
virtuálních pracují inscenátoøi pøíliš sche-
maticky. 

Zvolené téma je atraktivní a jistì ak-
tuální. Nicménì jeho hustota v inscenaci 
není dostateèná. Inscenace se jmenuje Z@
VISLÁCI. Ovšem o závislosti jakoby ani 
nebyla. Protagonisté jsou sice v jednom 
kuse pøipojení do modrobílého svìta, 
jsou na nìm závislí, ovšem inscenace už 
dál nezkoumá, jak tato závislost vzniká, 
jak se stupòuje, jak se v širším kontextu 
projevuje na kvalitì našeho života. Nehledá 
a už vùbec nenabízí nìjaká východiska. Jen 
nahodile se dotýká problémù jako je napø. 
kyberšikana. Podá nám informaci, že tento 
jev existuje. Dramatické postavy se šikany 
dopouštìjí, když spoleènì pomlouvají jednu 
kamarádku a odmítají jí pomoci s tahákem. 
Je naznaèen smìr, kudy by se mohlo téma 
inscenace dále rozvíjet. Ale nerozvíjí se. Jde 
jen o falešnou stopu. 

Z@VISLÁCI mají pøíjemnou atmosféru 
a dokážou potìšit diváky nìkolika dobrý-
mi nápady. Herci jsou nadmíru sympatiètí 

a odvádìjí dobrou práci. Žánr komedie s pís-
nièkami jim sedí. Problém je v tom, že celý 
ten pøíbìh je tak naivní a øešení tématu tak 
èernobílé, že by se to celé dalo odvyprá-
vìt prostøednictvím jedné jediné písnièky 
ve stylu Honzy a Franty Nedvìdových. 
Divadelní inscenaci by slušela o trochu rafi-
novanìjší výstavba a o kousek hlubší ponor 
do tématu. 

Ludìk Horký

Èernobílá zpráva 
o modrobílém svìtì

Originální, hravý, líbilo se mi to.
Anièka

Bylo to takové hravé, skoro až pohádkové 
a úplnì dobré téma, takové aktuální.

Bolavá nožièka

Dvì bomby. Výpovìï mladé generace o tom, 
co se dìje, je dobrá. Dìláme s dìckama 
preventivní bloky na netolismus a interneto-
vé závislosti a pozorujeme úpadek komuni-
kace. A mì jako èlovìka, který v tom dìlá, 
nadchlo, že se toho tihle lidi chopili a nepa-
rodovali, pouze to pøedvedli. A ta zábavnost 
– mrazivá zábavnost – vzešla z toho, jak 
dobøe to bylo provedeno. Co se týèe toho, 
jakým zpùsobem popsali problematiku 
pøátelství, vztahu, prožívání a komunikace – 
velmi luxusní záležitost.

Honza

Potìšilo mì, že pøestože je to téma, které už 
je mnohokrát zpracované, øeklo mi to nìco 
nového a bavilo mì to. Bylo to udìlané dobøe.

Dan Razím

Sám jsem si uvìdomil, že tu svou komuni-
kaci strašnì zkracuju a zjednodušuju, až mì 
to dìsí.

Robert
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rozhovor

Rozhovor se souborem Jednabáseò Praha

Na co se vás normálnì ptají v rozhovorech?
Julie: Nejvíc se nás asi ptají, jestli jsme si texty 

psali sami. Jestli je to opravdu autorské a opravdu 
pravé. Pøedstavení v lidech zanechá hluboký dojem 
a oni chtìjí vìdìt, jestli je ten pocit oprávnìný n ebo 
jestli jsme to tak zahráli. Jestli ty problémy jsou fakt 
pravé a mohou tomu vìøit i po pøedstavení.

Chovají se k vám lidé nìjaké impertinentnì, 
když se jim takhle odhalíte?

Anièka: Akorát nás oslovují jménem, což je 
zvláštní…

Huen Vi: Oni nás znají a my je ne.
Jakub: A znají nás tak hlubinnì. 

S èím jste do inscenace šli, nebáli jste se?
Anièka: My se nebáli, protože nebylo èeho. Eva 

(režisérka a vedoucí drama•áku - pozn. redakce) 
nám øekla, že si mùžeme napsat, cokoli chceme, 
a taky to tak dopadlo. Nìkdo to má osobnìjší, 
nìkdo to má trochu v jiných relacích.

Jakub: A mohli jsme si to jakkoli cenzurovat 
a nápady v našem bloku absolutnì vetovat.

Julie: Myslím, že nikdo z nás nepoèítal s tím, 
že by to mohlo být nìjak použito proti nám. 
Napsali jsme to, co nás v ten okamžik trápilo, a ne-
uvažovali jsme o tom, jestli to bude dobré nebo 
blbé. Poèítali jsme s tím, že to zahrajeme na našem 
závìreèném pøedstavení. Pak jsme to hráli tøikrát 
a dneska taky tøikrát.

Anièka: Nevìdìli jsme, že když nás navrhnou 
na Stodùleckém Píseèku, že ty pøihlášky máme 
posílat pøímo my a ne ta pøehlídka, takže jsme 
se nikdy nedostali dál než do kraje. Vždycky jsme 
byli nominovaní a nic.

Jakub: Zdùrazni prosím mou roli v tom postu-
pu.

Anièka: Kuba na to pøišel a všechno to zaøídil.

S èím jste šli dìlat divadlo? Tehdy, když jste 
úplnì zaèínali.

Julie: Mám doma video, na kterém je mi osm 
let. Máma mì tam vede do drama•áku a ptá se: 
„Tak proè tam teda jdeš?“ A já, že babièka mi øíka-
la, že se ráda pøedvádím. Je to strašnì dávno. 

Jakub: U mì to bylo jen tak. Potøebovali lidi 
do souboru, aby ten kroužek vùbec nezrušili, tak 
jsem øek: „Tak jo.“

Takže bìžnì hráváte spíš pro známé?
Julie: My vùbec moc nehráváme. Pùl roku nic 

nedìláme, v prosinci se na nìèem domluvíme, 

Neznámí lidé 
nás oslovují jménem

v lednu to zaèneme zkoušet, že pùjdeme na Stodùlecký Píseèek. 
A na konci roku máme školní pøedstavení, všichni nám zatleskají 
a je to.

Øíkáte sice, že jste se nebáli – pøesto: co jste oèekávali od Hro-
novského publika?

Všichni: No, to jsme se báli dost. Atmosféra tady je jiná než 
na Mladé scénì. Je tu hodnì lidí, kteøí tu v nièem nehrají a pøijeli 
jenom oèumovat a kritizovat.

„Facebookáøi“ pøed vámi šli se svým tématem proti nìèemu. 
Co vy - chtìli jste taky svým pøedstavením lidem nìco ukázat? 
Tøeba aby se nebáli mluvit o svých problémech?

Kuba: Já tøeba (to je asi nìco jiného, ale taky to s tím souvisí) 
doufal, že pøedstavení pøinese nìjakou osvìtu. A když moje matka 
nedávno pøišla a øekla, že nìkde bude další Vietnamec a jak je to 
hrozné, mìl jsem takový smutný pocit.

A co øíkáte na to pøedstavení pøed vámi?
Kuba: Máme dobrý, že jsme hráli po nich, protože nám skvìle 

rozjeli publikum. Díky bohu za nì.

Máte s nimi nìjaké styèné body?
Kuba: Jsme taky na Facebooku. A zrovna když hráli, fotili jsme 

se na Facebook. No, asi s nimi nìco spoleèného máme, když na Mla-
dé scénì øekli, že mùžeme být v jednom bloku.

Julie: Hlavnì to, že je to také autorské pøedstavení a že je o tom, 
co je aktuální pro náš vìk a naši spoleènost.

Huyen Vi: I odlišnost od ostatních lidí, kterou tam má hlavní 
postava, Jí•a, ta myslím taky zapadá i k nám.

Mimochodem - jak se dìsí damáci?
Anièka: To se dìlá rùznì. Èlovìk tøeba k nìkomu pøijde a øekne 

mu, že ví, kde bydlí, i když ho vùbec nezná.
Kuba: No tak já myslím, že ta scéna v kavárnì, tak to jste taky 

v Disku a koukáte k baru na nìjaké damáky.
Huyen Vi: Tam jich je tolik teplých…

Jan Mrázek
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Slovomrak (èti wordcloud) je vizualizací blesko-
vých reakcí divákù ihned po pøedstavení. Èím 
vìtším písmem je výraz uveden, tím vícekrát jej 
diváci v souvislosti s pøedstavením pronesli.

recenze

Pìt mladých lidí pøijde na prakticky 
prázdné jevištì. Vypráví o sobì – co je baví, 
co je trápí, co o sobì ví navzájem. Trápí je 
rùzné a rùznì závažné vìci – nìkoho menši-
novost sexuální orientace, nìkoho menši-
novost etnická, nìkoho milostné problémy, 
nìkoho pitomé uèitelky a nìkdo jen o sobì 
nerad mluví.

Navzdory všem tìm trápením je to pìt 
hezkých, pøíjemných mladých lidí, kteøí 
jsou vyrovnaní, mají se navzájem rádi, mají 
rádi svùj drama•ák, hledí do budoucnosti 
s optimismem a nebojí se nám nic z toho 
sdìlit, a to i za použití tzv. velkých slov. 
A nic z toho nepùsobí vyumìlkovanì, 
vychtìnì, svazácky. Spíš neèekanì a potì-
šitelnì dùstojnì. I to pøátelské vzájemné 
shazování a sebeshazování má svou míru 
– zabrání tomu, aby se protagonisté brali 
pøíliš vážnì, ale souèasnì se z toho nedì-
lá pøehnaná událost, exhibièní vzájemné 
broušení vtipu.

Žádný z nich si také nevylévá srdce pøes 
míru a nechce nás „šokovat svou upøímnos-
tí“ – i to nejzávažnìjší v inscenaci, pasáž, 
v níž Huyen Vi Tranová alias Viki se svìøuje 
se svou zkušeností s agresivními i banál-
ními podobami malého èeského rasismu, 
je vlastnì vzácnì zklidnìlá a vyrovnaná 
– žádná obžaloba køièená do tváøe nechá-
pající spoleènosti, vyrovnané konstatování 
s nadhledem.

Je v tom pøedstavení vlastnì neèekanì 
málo na první pohled atraktivních vìcí 
– hodnì banalit, u kterých by se èlovìk 
až obával, zda jsou vùbec sdìlné pro nìkoho 

Správná pìtka
jiného než daného èlovìka a jeho pøátele, 
žádné velké gagy èi komická èísla, žádné 
šokující sdìlení, žádné nesmlouvavé odha-
lování nitra generace. I tam, kde by insce-
nace mohla snadno spadnout k exhibování, 
v krátkém taneèním sóle Kristiána Mensy, je 
prezentace jeho (bez diskuse mimoøádné) 
dovednosti vzácnì umìøená a pokorná.

Že to všechno baví a drží èlovìka tu 
necelou hodinku v pozornosti, je zásluha 
nejen múziènosti celé herecké grupy, ale 
dramaturgicky pøesného strukturování 
materiálu a hlavnì komediantsky suverén-
ního tempa, v kterém si pìtice hercù støídá 
rolièky v ztváròování svých osudù a pøedává 
si roli vypravìèe. Velký respekt pro vedoucí 
souboru Evu Hodinovou – nejen výborná 
pedagogická, ale i suverénní režijní práce.

Pìt mladých lidí pøijde na prakticky 
prázdné jevištì. Vypráví o sobì – co je baví, 
co je trápí, co o sobì ví navzájem. A ono to 
staèí, a ono to funguje a ono je z toho jakoby 
nic dost dobré divadlo.

Jan Šotkovský Mnì se to líbilo, protože je to výpovìï 
naší generace, to s èím se potýkáme dnes 
a dennì. Je to taková ironie života – nahoru 
a dolù, chvíli se ti posmívají, ale pak jsou tu 
kamarádi, kteøí tì motivují.

Jí•a z Facebooku

Obdivuju, že jsou schopní takhle otevøenì 
mluvit o svých problémech a líbí se mi, 
že se to objevuje i na jevišti.

Anièka

Bylo to super, výpovìï generace a myslím, 
že generaèní divadlo je jedna z nejdùležitìj-
ších èástí amatérského divadla.

Pán Tritonu

Zpovìï mladých lidí o tom, jakým zpùso-
bem prožívají svou odlišnost. Je pro mì zase 
dùležité, že jsou schopni s tím pracovat. 
Jedna vìc je, že to divadlo je dùležité pro 
diváky, druhá vìc je, že je to dùležitý pro 
herce. Je to krásná cesta - pøijmout se a dát 
to ostatním najevo. Doufám, že to rozpoutá 
jakousi diskusi.

Honza

Strašnì obdivuju tu otevøenost. Uronil jsem. 
Byl tam moment, kdy mi to spadlo a myslel 
jsem, že zaberu. Ale to bylo spíš ze zaèátku, 
než jsem pochopil ten koncept.

Robert
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Lidi ze semináøe DOC jsem po celý týden vída-
la porùznu po Hronovì, s lektorem, bez lektora, 
vášnivì diskutující v kruhu na trávì, postávající 
na nárožích. A teï jsem koneènì usedla spoleènì 
s nimi do kroužku k ranní intelektuální rozcvièce 
= hodnocení vèerejších pøedstavení. Ale to hlavní 
mìlo teprve pøijít, když mì pøijali do svého dou-
pìte, tøídy poseté papíry a rozházenými židlemi, 
s projektorem promítajícím na zeï èi na tabuli 
momentky ze života Hronovákù. Teprve postup-
nì se dozvídám, co se tu vlastnì dìje. Až dosud 
sbírali – obrázky, písnièky, citáty, hledali na inter-
netu, zkoušeli využití mikrofonu, køíd, prostoru.

„Pùvodním tématem mìli být nepøizpùsobiví. 
Ohromnì se mi to jako téma líbilo, a mìl jsem dù-
vod, proè zrovna tady jsem s tím chtìl vyrukovat. 
Ale pak, když jsem si s tím doma hrál, zjistil jsem, 
že to jako zadání nefunguje. Protože na internetu 
vylezly buï náckovské nebo protináckovské texty. 
Ani jedno by pro nás nebylo užiteèné. A tak jsem 
hledal dál, nakonec jsem zjistil, že opak toho – 
normální èlovìk – má na internetu kvanta odka-
zù, tedy nejrùznìjších inspirativních materiálù“ 
øíká Jiøí Adámek.

A opravdu – téma normalita a normální èlovìk, 
jak se ukazuje, mùže být hodnì inspirativní. 
Snad proto, že hranice normality se tak nìjak 
rozplývají, a že v tomhle absurdním svìtì nám 
obèas pøijde na mysl otázka, zda jsme èi nejsme 
normální. Listuju v hromádce papírù, a nalézám 
definici, kterou napsal jakýsi DrSC: „Normativní 
normalita je dána pøedem experty stanovenou 
normou. Za anormální osobnost je napø. oznaèe-
na osoba autoregulovaná, sociálnì adaptovaná, 
integrovaná a individualizovaná, s pøimìøenou 
sebedùvìrou a s adekvátním pocitem smyslu živo-
ta.“  Hurá! – máme tedy definici. No jo, ale jak to 
doopravdy je? Jsi tak normální, jak se cítíš? Jak tì 
vidí ostatní? Nebo je to ještì jinak? 

Jde o to uèit se vníma-
vosti a pravdivosti.

V tomhle semináøi ale nejde o žádné analyzování normality své 
i obecné. Jde spíše o to, pohrát si s tématem, vytvoøit nìco, co vzni-
ká z okamžiku, a je tedy autentické, spontánní. Není to ale vùbec 
lehké, lidi mají tendenci sklouzávat ke stylizaci, klišé, zdivadelnìní 
sebe sama. Vùbec nejtìžší je jen tak text pøeèíst, najít vhodný oka-
mžik, kdy vstoupit do „procesu“.

„Všechno je to založeno na pøekvapeních,“ øíká Adámek. „Je to 
takový zvláštní balanc, snažím se to co nejvíc nechávat na nich, ale 
skrytì je vedu tak, aby to získalo nìjakou tváø, a pøitom to neztratilo 
tajemství.“ A tak nìkteøí aktivnìji, jiní s trochou popostrèení vstupu-
jí do prostoru, promítáním obrázkù „normálních lidí“ v potemnìlém 
sále prorùstá svìdectví jednoho ze seminaristù o tom, jak hledal 
normálního èlovìka nejprve na aukro.cz, mapy.cz, též na wikipe-
dii, ale i na stránkách svého zamìstnavatele, ale nikde ho nenašel. 
Do toho vstoupí se svou básní – esejem o normálním èlovìku další 
seminaristka. Zdá se mi to docela pùsobivé, ale ostatní nemilosrdnì 
kritizují, a tak je tøeba zaèít znova. A do prostoru vstupují další, 
nìkteøí tøeba jen pøejdou, usednou, vypadají zdánlivì nezúèastnì-
nì, jako zástupci „bloumající“ a „èekající“ veøejnosti. Vznikají tak 
nenápadnì, jakoby mimochodem, vrstvy pøíbìhù, útržky myšlenek, 
nálad, pocitù. Køehká rovnováha. Aby slova znìla samozøejmì, 
jen tak mimochodem, abychom byli všichni souèástí, uvnitø i vnì 
zároveò.

Intuice, spontaneita, intimita, pøirozené vstupování do prostoru 
a odcházení z nìj. Zdá se to jednoduché, a pøitom je to nejtìžší. 
„Støetávají se tu lidi od 16 do 55 let. To, co tady prožíváme, by 
nemìlo pùsobit ornamentálnì. Dotýkáme se vìcí, jako je vztah 
èlovìka ke svìtu a zpìtnì k sobì, vztah svìta k èlovìku. Trik je 
v tom, že moc neanalyzujeme, jde spíš o to, co koho napadne. 
Nešpekulujeme o tématu, necháme zaznít, co intuitivnì vyplyne. 
Jde o to uèit se vnímavosti a pravdivosti.“

Bonbónek na závìr. Poslední necelou hodinu trávíme na návštì-
vì – v ïolíèku u muzikantù. A najednou, jako by uzrálo téma nor-
málního èlovìka. Vybublá na povrch ve spoleèném improvizovaném 
voice bandu obou skupin. Funguje to, jako by do sebe zapadly dílky 
mozaiky. Odcházím a do kroku si prozpìvuju: „Jsem normální… 
v podstatì jsem normální.“

Jana Soprová 
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k Jak øekl jeden z úèastníkù semináøe: „Jsem 
ve vìku, kdy nepotøebuju být pøekvapován. Pro-
to chodím ke Karlu Vostárkovi.“ Je to skuteènì 
tak, semináøe s Karlem Vostárkem (a• už loutka 
nebo maska) a vùbec semináøe tohoto støihu, 
se nemìní – vždy je to dopoledne plné výtvarné 
práce, pøi níž si mùžete povídat, buïto o uplynu-
lé noci v Tritonu nebo tøeba i o loutkách, jejich 
teorii, historii atd. To, co pro nìkteré lidi mùže 
být výhodou, je pro nás redaktory mnohdy 
neøešitelným problémem: „Jak to napsat jinak 
a znovu originálnì?“ Rezignuji tedy a zjiš•uji, 
že dìlám dobøe. Není totiž lepšího zpùsobu, 
než pojmout tento semináø stejnì tradiènì jako 
je tradièní on sám, totiž jako návštìvu, na které 
poslouchám, o èem se mluví.

Nejvíce vypráví sám Karel Vostárek – znalec 
loutek od manipulátora až k patì. „Tady jsme 
mìli papír, a první hodinu jsme na tom demon-
strovali rùzné použití materiálu, rùzné funkce 
jako zvuk, pohyb – výborné. Kdybych se jim to 
snažil sám demonstrovat, tak to nevymyslím, 
nebo by mi to dalo strašnou práci dát dohroma-
dy. Jsou tvoøiví a nápadití. Ten materiál má zvuk 
– rùzné typy materiálu se mohou k sobì vztaho-
vat a vytváøet nìjaké sdìlení už samy o sobì.“

Mohlo by dojít k omylu, že fascinace materi-
álem èiní z loutkáøství èinnost materialistickou. 
Idea, která se za prostým pojmem loutky skrývá, 
je ovšem bezbøehá – v mnohých kulturách až ná-
boženská. „Indický výraz pro loutku je sutrapro-
ta a pro Boha sutrahara, což znamená „ten, který 
tahá za nitì.“  Tedy loutkáø. Literatura v mnoha 
pøípadech popisuje, že jsme do jisté míry loutky 
a vnímáme stvoøitele jako manipulátora.“

Každoroèním tématem tìchto reportáží je 
rozdíl mezi maskou a loutkou – nemohu vás 
nechat déle èekat. „Loutka i maska lidi provází 
asi odjakživa. Loutka je hraèka, jakýkoli klacík 
nebo kamínek, které si dítì vezme a v jeho 
pøedstavì se promìní – a v tu chvíli to vnímám 
i já jako rodiè. Maska má základní funkci ochra-
nou (i maska na chladièi auta, maska potápìèe, 
maska bankovního lupièe). I funkce loutky 
je ochranná - ale víc. Když si vezmeme, kde 

se loutka objevuje v  bìžném životì, mùžou nás napadnout tøeba 
figury pøi crash-testech. Kdybych to formuloval nìjak pro pochopení 
– oblek pro kosmonauta je maska, kdežto loutka je ten robot, který 
tam pøed nimi vyjede, a oni ho z bezpeèí sledují.“

A co si lektor myslí o pøípadném zaøazení èeského a slovenského 
loutkáøství na list UNESCO? „Když se èlovìk zamyslí, jaký je v sou-
èasné dobì atraktivní vývozní artikl, co ho napadne? Mluvil jsem 
s Indy, kteøí byli v Èesku a ptali se, co si koupit. Tak øíkám, že tøeba 
pivo a oni, že to je všude. Škodovky tam taky mají. A oni najednou 
øíkají: jé, to je úžasný, tyhle loutky. Je to tak, že øady obchodù 
s loutkami na Královské cestì doopravdy odpovídají poptávce. Jsou 
samozøejmì strašné, ale najdou se i obchody, kde se seženou zají-
mavé vìci od renomovaných loutkáøù. Èesko je v kulturním svìtì 
vnímáno jako loutkáøská velmoc, což je v dnešní dobì z vnitøního 
pohledu paradoxní, protože ten zájem spíše ustupuje.“ 

Samozøejmì bych køivdil semináøi, kdybych ho bral jen jako nì-
jakou dílnièku pro volný èas – výstupní pøedvádìèka je plánovaná. 
„Abychom nedìlali na sucho, vzali jsme si nejjednodušší a nejkratší 
hru od Shakespeara, a to je Macbeth. Pøedpokládám, že na konci 
udìláme pøedvádìèku na principu støedovìkého mansionu, kdy 
každý bude mít svou sekvenci. Návaznost bude taková hypotetická, 
ale jde hlavnì o to ukázat, jak pojednat situaci a jak s tím fungovat.“

A jak se na to dívá dlouholetý frekventant semináøe Honza, autor 
úvodní citace? „Loutka mùže být cokoli. Nemusíš s tím nic dìlat, 
vezmeš papír do ruky a je to loutka. Cokoli, èemu dáš život, je 
loutka. A taky se mi líbí, protože jsem založením dost velký egoista, 
že u loutky musíš na své ego zapomenout a dát ho loutce, aby moh-
la hrát. Je to taková vnitøní oèista.“

Pokud tedy mùže být loutka cokoli, nabízím vám možnost k pøí-
padnému prvnímu krùèku do loutkáøského svìta (mùžou se pøipojit 
i zralí loutkáøi). Tento zpravodajový list opatrnì vytrhnìte a podle 
návodu níže poskládejte – vznikne vám vlaštovka – jedna z nej-
jednodušších loutek. Tu pošlete po vìtru - Karel Vostárek k tomu 
øíká: „To je taky dùležitý moment, když to zaène fungovat samo. 
Najednou to žije, my tomu dali jen impuls a zaène to dìlat nìco 
tajemného, co pøedem nemùžeme ovlivnit.“ Koukejte se za ní, jak 
letí, a užívejte si pocitu, že jste vtiskli život.

Jan Mrázek

Udìlej si sám
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Øíká lektorka Dìtského semináøe Mar-
kéta Šafáriková

Dìtský semináø funguje jako výtvarná dílna, 
krejèovna, èítárna, herna a trochu i odpoèívárna 
s divadelním nádechem pro dìti, pøípadnì i je-
jich rodièe. Ráno se sejdeme obvykle v poètu pìt 
dìtí a jeden až tøi dospìlí (vèetnì mì). Pùvodnì 
byly pøihlášeny dìti jenom dvì, ale velice rychle 
jsme se naštìstí rozrostli, a to ne jenom o dìti, 
ale i o jejich dospìlé. Naší nejmladší semina-
ristce jsou dva a pùl roku, na semináø s sebou 
každý den vodí svoji maminku a ještì svoji starší 
sestru (4 roky), všechny tøi jsou moc šikovné. 
Vìk ostatních dìtí je kolem šesti a deseti let. 
Sešla se tu moc fajn skupinka, která se úžasnì 

Loupežnictví dìti chytlo

doplòuje. Vìtšinu èasu trávíme „prací a hrou“ 
ve tøídì ZUŠ na Palackého ulici, ale ve støedu 
jsme šli pokreslit pár chodníkù a pak jsme zašli 
vyzkoušet open air posilovnu v parku. 

Semináø má své ústøední téma. Objevilo 
se nìjak samo a v pravý èas. Pár týdnù pøed Hro-
novem mi pøišla shodou okolností do ruky kniha 
„Ronja, dcera Loupežníka“ od Astrid Lingrenové 
a musím se pøiznat, že mì úplnì oèarovala. 
Pøedstava, že se ponoøíme do loupežnického 
svìta, mì jednoduše nadchla. Tolik možností, 
inspirace, her a svobody! Zároveò pøišla i trochu 
obava, jestli to bude pro dìti to pravé a jestli 
se mi je podaøí vtáhnout do hry, naplnit celý 
týden a ukázat jim i nìco nového.

Naštìstí to jde nìjak samo. Loupežnictví dìti 
chytlo a knížka také (vzala jsem ji s sebou a kaž-
dý den si z ní èteme). Pojala jsem to hlavnì jako 
výtvarnou dílnu. Zaèaly jsme výrobou kostýmù, 

šperkù a ozdob, aby si mohly sami pro sebe nìco vytvoøit, osahat 
si materiály a zaèít se promìòovat v „loupežníky a loupežnice“. 
Pøivezla jsem rùzné zbytky látek, korálkù a malých vìcièek, které 
naštìstí u dìtí vzbudily zájem, takže to na zaèátek dobøe zafungo-
valo. Postupnì zaèal do naší práce víc a víc prosakovat pøíbìh Ronji 
a Birka a Matisova hradu a dìtem to prostì samo roste pod rukama. 
Už máme hrad, kurník se slepicemi, bambitky, les, lodì, lišèí doupì, 
vìtrnice, nádherné jídlo. Zaèínáme vyrábìt papírové loutky, a pokud 
všechno pùjde hezky, možná si i nìco (nebo na nìco) zahrajeme.

Myslela jsem, že dìtí bude víc, ale tenhle poèet je pro naši práci 
ideální – je èas a prostor vìnovat se každému dítìti. Dìti mì pøe-
kvapují vlastnì každý den, hlavnì svou chutí do práce, nadšením 
a hromadou nápadù. Ale opravdu mì šokovaly tím, když na Lou-
pežnický hrad vztyèily Èeskou vlajku. Na otázku proè odpovìdìly: 
„Protože jsme èeští loupežníci.“ Ta vlajka tam visí už tøetí den, a já 
poøád nevím, co si mám o tom myslet. Já bych ji tam nedala 

Markéta Šafáriková
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O nejlepší pøedlohu pro èinoherní 
divadlo pro dìti

NIPOS-ARTAMA ve spolupráci s organizá-
tory Celostátní pøehlídky amatérského èino-
herního divadla pro dìti POPELKA Rakovník 
vyhlašuje autorskou soutìž OØÍŠKY PRO 
POPELKU.

Smyslem a cílem soutìže je iniciovat 
a podpoøit vznik nových textových pøedloh 
pro èinoherní divadlo pro dìti a rozšíøit re-
zervoár kvalitní dramatiky urèené dìtskému 
publiku. Oblast èinoherního divadla pro dìti 
je v kontextu veškerého divadelního dìní 
skuteènou Popelkou a jednou z pøíèin je 
právì nedostatek kvalitních pøedloh. 
Soutìže se mohou zúèastnit autoøi starší 15 
let s pùvodní hrou nebo dramatizací literární 
pøedlohy v èeském jazyce, jejichž adresátem 
jsou dìti a mládež do 15 let.

Soutìž je anonymní. Texty zaslané do sou-
tìže budou poøadatelem pøedány odborné 
porotì bez oznaèení autorù. Odborná porota 
bude sestavena nejménì ze tøí divadelních 
odborníkù, zejména dramaturgù, zabývají-
cích se oblastí divadla pro dìti. 

Nejlepší práce budou ocenìny finanèní 
cenou: 
1. místo èástkou 10.000 Kè

Autorská soutìž 
Oøíšky pro popelku

2. místo èástkou 6.000 Kè
3. místo èástkou 4.000 Kè

Pokud by nastala situace, že by se v soutìži 
objevil text z hlediska celkového kontextu 
soutìže svou kvalitou natolik mimoøádný, 
je v pravomoci odborné poroty rozhodnout 
o kumulaci cen. V pøípadì, že by úroveò 
textových pøedloh nesplòovala zámìr soutì-
že, je v pravomoci odborné poroty finanèní 
ceny neudìlit.

Uzávìrka doruèení textù je 30. záøí 2014. 
Vyhlášení výsledkù soutìže probìhne 
16. listopadu 2014 v Rakovníku. 

Soutìžní texty posílejte ve 3 vyhotoveních 
doplnìné o samostatný list s prohlášením 
o souhlasu se zaøazením do autorské sou-
tìže spolu s jménem, adresou, telefonním 
èíslem a e-mailem. Texty je možné posílat 
poštou nebo elektronicky. Do soutìže bu-
dou pøijaty texty nové, které nebyly jevištnì 
realizovány do termínu, kdy je autoøi pøihlá-
sí do soutìže. 

Kontakt:  NIPOS-ARTAMA, Mgr. Simona 
Bezoušková, Fügnerovo námìstí 1866/5, P. O. 
Box 12, 120 21 Praha 2, tel.: 603 584 489, 
e-mail: bezouskova@nipos-mk.cz

-sb-

Pocyty
Zdá se ti, že spíš? To je jen tvá niterná pøed-
stava. Nejsi nic.
Nic neznamenáš, nikdo by nebyl zasažen.
Nikdo by neplakal. Pak nejsi.
Nejsi ty a nejsou ostatní.
Nedýcháš. Nemáš žádné pocity. Jsi prázdný.
Nejsi.

Zaène to jako drobné brnìní v koneècích 
prstù.
A hvìzda stoupá výš po obloze. Pøed ostat-
ními se cítíš jako nahý.
Nejsi.
Pak pøijde náraz. Prochází tebou to nevý-
slovné vzrušení, vzrušení ze smrti.
Z neznámé hlubiny.

Kdo jsem já, abych soudil?

Máš na noze èerva. Je tlustý jako ta žena 
z protìjšího domu.
Páchnou ti myšlenky.
Proè se bojíš stínu? Vždy• je to malé ko•átko.
A co tvoje pocity?
Èemu zase nerozumíš? Nemusíš nic.
Nejsi.

Loni jsem v sebevražednì psychedelickém 
záchvatu sepsal tuto báseò. Také vás JH tak 
vyèerpává? Cítíte se zbyteèní? Máte pnutí? 
Chcete se svìøit? V takovém pøípadì napište 
na e-mailovou adresu mampnuti@seznam.
cz. Náš nihilistický králíèek poradí rád. Je to 
kamarád.

Vít Malota

Kdy a kde probìhnou  
pøedvádìèky semináøù?
Od vèerejška probìhlo nìkolik zmìn, tady je finální harmonogram:

Pátek 8.8.
22:00 – Jiráskovo divadlo – semináø I jako IMPROVIZACE a H jako HUDEBNÍ SEMINÁØ
cca 23:45 – u obøadní sínì na høbitovì – semináø BOJ jako BÁSEÒ, OBRAZ, JEDNÁNÍ
cca 0:30 – 2:00 „Myšárna“ (tìlocvièna v ZŠ na námìstí) – SD jako SVÌTELNÝ DESIGN (pøed-
vádìèka potrvá cca 10 minut a bude pøístupná po skupinách – na místì bude možné napsat 
se na konkrétní èas)
Sobota 9.8.
9:30 – Sál Josefa Èapka – semináøe JL jako METODY JACQUES LECOQ, S jako STORYTEL-
LING, DOC jako OD DOKUMENTU KE SCÉNICKÉMU TVARU a P jako PANTOMIMA
po skonèení – pøed Sálem Josefa Èapka – semináø L jako LOUTKA
po skonèení – ZUŠ Palackého - výstava prací dìtí z Dìtského semináøe

-red-

MAMUTo øíct?

Když krásná žena
z kárky plné šrotu
chce postavit mi chrám
Tak to neodmítám!
 
Když objektem stane se
párek v rohlíku
na tácku s hoøèicí
Zaènu být toužící?
 
Když Kámen pomalu
ale jistì sune se
zprava doleva
Taju jak z dortu poleva…
 
Jasanka Kajmanová
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Èastým hostem v domì u Jiráskù. Na první 
fotografii bìhem odpolední disputace na druhé 

fotografii, tìšící se na buchty paní Jiráskové.
(Mimochodem, mnozí jste si jistì všimli, že jméno 

Jana Mrázka se objevilo i v opeøe Zmrazovaè. 
Dìkujeme.)

VT&RKA MRÁZEK

Jiráskùv Hronov je svým 84. roèníkem 
v roce 2014 nejstarší kontinuálnì každoroènì 
konanou divadelní pøehlídkou svého druhu 
v ÈR, ale i v Evropì a nejspíš na celém svìtì? 
To asi víte, nebo• se tím Hronov po právu 
pyšní, a nìkde jste tu informaci museli nutnì 
zachytit. Ménì bude známo to, že je tu silný 
konkurent, a to Scénická žatva v Martinì 
na Slovensku. Pokud pohlédnete na stránky 
tohoto festivalu, dozvíte se, že se letos v Mar-
tinì koná již 92. roèník soutìží slovenských 
divadelních souborù a že jej slovenští kole-
gové oznaèují rovnìž za nejstarší divadelní 
festival v Evropì. Pod názvem Scénická žatva 
se však festival koná až od roku 1970 a festi-
valová tradice zde nemá kontinuitu srovna-
telnou s festivalem hronovským, by• byla 
zapoèata již v roce 1923, tj. o osm let døíve. 

Opus•me zahranièí a spor èeských 
a slovenských divadelníkù o prvenství a po-
hleïme na to, které další divadelní festivaly 
a pøehlídky v ÈR se poètem svých roèníkù 
blíží Jiráskovu Hronovu. Má zjištìní jsou 
bez nároku na úplnost, a pokud bych nìko-
ho opominul, nech• mi promine a hlavnì, a• 
mi o tom dá vìdìt. Vyhledal jsem 16 divadel-
ních pøehlídek, které budou mít za sebou 
v roce 2014 nejménì 50 roèníkù. 

Takže popoøádku od nejstarších: 67. 
Klicperùv Chlumec 2014, 67. Polické divadel-
ní hry Police nad Metují 2014, 65. Pojizerské 

divadelní hry Dobrovice 2014, 63. Lout-
káøská Chrudim 2014, 59. Tìškovické jaro 
Tìškovice 2014, 58. Šrámkova Sobotka 2014, 
57. Wolkrùv Prostìjov 2014, 57. Divadelní 
festival Napajedla 2014, 57. Libochovické di-
vadelní jaro Libochovice 2014, 53. Tøeš•ské 
divadelní jaro Tøeš• 2014, 53. Šrámkùv Písek 
2014, 52. Podìbradské dny poezie 2014 
(do r. 1989 Neumannovy Podìbrady), 51. 
Mezimìstské divadelní hry Mezimìstí 2014, 
50. Mezinárodní (døíve Moravský) festival 
poezie Valašské Meziøíèí 2014.

Když už jsem se zmínil o 92 roènících 
soutìží slovenských divadelních souborù, 
nemohu nezmínit z èeské provenience 50 
roèníkù divadelních pøehlídek (okresních, 
mezikrajových, krajských) v Karolince 
(do roku 2012), 51 roèníkù divadelních 
pøehlídek (rùznì zamìøených) v Havlíèkovì 
Brodì 2014 a 62 roèníkù pøehlídek v Radni-
cích (42. Divadelní pøehlídka Radnice 2014 + 
21. Radnický dráèek 2014).

Pokud bychom pøipustili sèítání rùzných 
pøehlídek v jednom místì, patrnì by hrálo 
prim mìsto Bechynì s nejménì 150 roèníky 
rùzných divadelních pøehlídek (zazname-
náno od roku 1985): 22. Bechyòské jaro 
2014 (krajská dìtských DS), 33. Divadelní 
Bechynì 2004 (celostátní ASUT), 22. Diva-
dlo v trávì 2014, 3. Divadlo ve stodole 2011, 
22. Faustování 2013, 3. Loutky v Bechyni 
2002 (krajská), 25. Nahlížení Bechynì 2014 
(studentské a vìkem mladé soubory), 20. 
Bechyòské perlení 2014 a další jednotlivé 
pøehlídky.

Kdybychom sledovali širší zábìr pøe-
hlídkového divadelního dìní, a to jen od 30 
roèníkù výše, rozrostl by se tento statistický 
pøehled nejménì o 30 pøehlídek.

Milan Strotzer
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Pìna dní
Resaurace Stella 
Stella Artois
pale lager

Tøetí kolo
V minulých dílech jste èetli: tøi 

hrdinové z Mostu míøí kolmo 
(tedy na kolech) do Hronova. Cesta je 
samý kopec, pauza na cigáro, špatný 
vtip a utrpení.

164 km – V nohách máme tisíc mil 
a zastavujeme se na cigaretku na zastávce, 
kde vykonáváme cosi uprostøed kopøiv. Bára 
si popálí stehna a zadek. Jásáme nad tím, 
že nás už nebolí zadky, a smutníme nad tím, 
že nás bolí kolena. Ale jedeme dál.

180 km – Láznì Bìlohrad – hledáme 
lékárnu, místní øíkají, že zavírá v 11 hodin. 
Nesnášíme místní. Kolena umírají a Pavel 
s Bárou za každým šlápnutím vydávají zvu-

ky pøipomínající orangutany v øíji. Ondra si 
dal další energickou žvýkaèku a vypráví vti-
py, které nechápou ani dùchodci, ani poèasí.

185 km – Bára pøejíždí slimáka a skládá 
mu písnièku: „Slimáci se ženili, hlen, hlen, 
ženili, celý kolo mi zasvinili, hlen, hlen, za-
svinili.“ Pavel øíká, že to není kolo, ale cosi 
s dvìma pneumatikami. Ondra na nás èeká 
dva kilometry pøed námi.

187 km – Ondra èeká a objednává pivo pro 
mrzáka a malinovku pro „sleènu Stehno“. 
Vyhlížíme Dvùr Králové, ten ale nepøichází. 
Jedeme opìt kamsi nahoru a nepøestává 
pršet. Jsme schvácení, nevrlí a naštvaní. Bára 
øíká, že už nikdy nedá na Pavlovy nápady, 
a Ondra je poøád naspídovaný jak raketa 
a znovu ujíždí. Pavel ho chce zabít, Bára 
naøíká a vymýšlí další sloky Slimáèí písnièky. 
Pavel nesnáší kopce, Ondru, Báru, slimáky, 
cigáòata, dùchodce a místní.

190 km – Jedeme z kopce jako blázni, 
Ondrùv tachometr ukazuje 50 km v hodinì. 
A NELŽE! Bára v této rychlosti navrhuje 
selfie, Ondra, který jede pøed ní, na místì 
zastavuje a neuvìdomuje si, že i auto bez 
brzd má lepší brzdy než Báøino kolo. Pavel 
na nìj køièí, že je hovado. Bára koneènì 
nemá problém se snídaní. Pøevlíká se.

191 km - Dvùr Králové. Objednáváme si 
v hospùdce na námìstí. Kupujeme stahovací 
obvazy a obvazujeme si navzájem kolena. 
Ondra zve kamaráda, který øíká, že dalších 
deset kilometrù je jenom do kopce. Nesnáší-
me kamarády. Váháme. Vlak, nebo kolo – to• 
je ta otázka. Bára to rozhøeší.

V pøíštím díle se doètete: Pavel zaèíná 
zpívat. Další kopec. Au, au, au!

Pozor - autorské ètení probíhá i dnes 
od 14:30 v Èapkárnì! 

Ondra Hyneš, Bára Gréeová, Pavel Skála

Slovo úvodem:
Chtìl bych tímto panu vrchnímu pizzerie 
Stella vysvìtlit (když už na mì byl tak zlý, 
sarkastický a osoèoval mì z šíøení zavá-
dìjících informací), že i když jsem zatím 
neohodnotil Stellu Artois, tak ano, na úvod-
ní fotografii pro rubriku Pìna dní používám 
právì sklenici této znaèky. Rozhodnì nejde 
o zkreslenou informaci, nebo obelhávání 
ètenáøe. Každý pravidelný odbìratel Zpra-
vodaje jistì chápe, že jde pouze o ilustraèní 
foto pivního sommeliera, které používám 
pro každou recenzi. Nuže, tady máte tu 
svojí, pane vrchní!

Zpùsob èepování:
Nejdøív na hladinku, pak dvojité „docák-
nutí“. U Stelly ovšem musí pivo pøetéct. 
Následnì má být seøíznuta pìna (když už si 
tedy chceme hrát na nabubøelé pijáky). Jak 
bych to jen øekl kulantnì... všechno špatnì.

Barva:
Zlatá

Vùnì:
Sladová se špetièkou chmele

Pìna:
Pøedevším, sklenice má být pokaždé bri-
lantnì umytá. To v tomto pøípadì nebylo 
splnìno. Zašpinìnou sklenici poznáte tak, 
že se na její okraje zachytávají trsy bubli-
nek. Pìna byla na první pohled hustá, pøi 
bližším zkoumání však bylo jasnì patrné, 
jak pod hustou slupkou èíhá na svou šanci 
spousta vzduchu. A skuteènì: rychle opadla. 
Kroužkovala však, prozatím ze všech zkou-
šených vzorkù nejlépe.

Chu• a øíz:
Nástup chuti sladový, sladovost však 
neodeznívá jako u ostatních, ale stále více 
navyšuje svou intenzitu. Místy se ozve zou-
falý náøek chmelu, který se dožaduje svého 
právoplatného místa. Hoøkost témìø neulpí-
vá. Co vám však zùstává v ústech, je fádní, 
nezajímavá a prvoplánová sladká pachu•. 
Toto pivo by leckteøí odborníci na lihoviny 
oznaèili za „lepidlo“. Sladové tìlo je støednì 
plné, stejnì jako øíz.

Co na to pivovar:
Nejparadoxnìjším faktem je, že Stella Artois 
je vaøena ve Staropramenu. Myslím, že ne-
musím podotýkat, jak dùležité jsou všechny 
malièkosti pøi výrobì „piva pro skuteèné 
znalce“ (jak se tento ležák sám oznaèuje). 
V pražském gigantovi nemají ani belgické 
sládky, ani belgickou vodu. Ale on vlastnì 
ani originál není žádný mazlíèek – jak do-

kazuje tøeba to, co Honzovi Mrázkovi øekli 
rodilí Belgièané:
„Žádný opravdový Belgièan by nikdy nevzal 
do úst nìco takového, jako je Stella Artois. 
Je to totiž jen komerèní znaèka, která si 
vystavìla svùj úspìch na hluboké tradici 
mnoha lokálních pivovarù, jejichž zásluhou 
má Belgie povìst pivní velmoci. Kromì toho 
takové pivovary skupuje, pøipravuje o jedi-
neèný ráz a pomalu vytváøí monopol.“ 

Další komentáø:
Pídil jsem se tedy po pravdivosti tohoto tvr-
zení. Skuteènost je taková, že Stella Artois 
je vlajkovou lodí spoleènosti InBev, která 
v souèasnosti vlastní práva na více než 200 
pivních znaèek. Je tedy nìèím podobným 
jako Heineken zde v Èechách a na Sloven-
sku. Ten skoupil takové znaèky jako Starobr-
no, Zlatopramen, nebo Královské Krušovice. 
Toto zjištìní mnou natolik otøáslo, že jsem 
pøísahal nepozøít již nikdy více by• jediný 
lok tohoto moku. Na druhou stranu jsem ale 
nechtìl jemné chu•ové nuance vycucávat 
z prstu. Toto bylo naposledy, co jsem se pøi-
blížil k nabubøelému a tuctovému ležáku. 
Nìkomu mùže toto pivo pøijít chutné, nebo 
noblesní s vlastní tváøí. Nikdy však neza-
pomeòte, že správný pivní znalec by mìl 
v prvé øadì ctít morální hodnoty.

4 malo•ásci z deseti
Vít Malota
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Neprošlo jazykovou úpravou!

Hronovské pøíbìhy, které se skuteè-
nì staly… anebo ne. 

Rozuzlení pøineseme v zítøejším èísle.

Nevíte si rady? Nìco vás trápí? 
Potøebujete se svìøit? Napište 

do Zpravodaje, Dr.Amaturg vám poradí! 
Své dotazy posílejte na:

 jhzpravodaj@gmail.com.

16.30 a 18.00 hodin / 35´ / JD 

ÚstaF Brno a Voiceband.cz / režie: Zdenìk Šturma 

Zdenìk Šturma: Vytrženo z èítanky 

15.30, 17.30 a 20.15 hodin / 65´ / SJÈ 

Divadlo DISK Trnava / režie: Blaho Uhlár Blaho 

Uhlár a kolektiv: Solitudo 

14.00, 17.35 a 20.15 hodin / 60´/ SOK 

Teater Arri-regarden, Dánsko / režie: Teater Ar-

ri-regarden Teater Arri-regarden: Everything 

has been said, they say

ROCK FEST 2014

   17.00  Yago, metal / Rtynì

   18.20  Spite Inc., thrash metal / Náchod

   19.30  Peagas, bigboš / Rtynì

   21.00  The Coolers, alternative-pop / Hradec 

Králové

   22.30  Sunday Jam, rock / Velké Poøíèí

   23.50  Kohout plaší smrt, crossover-punk / 

Liberec

18:00 - 24:00 hodin / Pekaøství u Kubíèka / doprovodný

Veèery s hudbou

22.00 hodin / JD / doprovodný

IMPROVIZAÈNÍ ZÁPAS

prezentace semináøe I jako Improvizace

Milý Zpravodaji,
už sedmnáct let hraju v našem divadle velké 
role. Ještì jsem nespala s naším režisérem. Je 
homosexuál? 

Zdeòka

Milá Zdeòko, 
z Tvého dotazu lze jen tìžko domýšlet, co 
je pøíèinou tohoto stavu. Jedno z možných 
vysvìtlení mùže být, že je Tvùj režisér 

homosexuál, vysvìtlení ale mùže být vícero. 
Neuvádíš vìk, ale zmiòuješ, že v divadle 
pùsobíš minimálnì sedmnáct let. Nenapadlo 
Tì, že by to mohlo mít se zájmem režisé-
ra souvislost? Fakt, že jsi dosud nespala 
se svým režisérem, mi vlastnì vùbec pozo-
ruhodný nepøipadá. Mnohem zajímavìjší 
pro mì je, že to oèividnì považuješ za nor-
mu. Jsi normální?

Dr. Amaturg

Trocha bulváru, když jsou tøi do páru
Dnešní úlovek nepotøebuje žádný zásad-

ní komentáø, zbývá tedy prostor na zásadní 
otázku. Je pravdou skuteènost, že jsme 
tøi známé amatérské ochotníky pøemluvili 
k mrzké pseudožurnální spolupráci a zapla-
tili jim za rádoby bulvární snímek? Anebo 
jsme skuteènì nachytali trojici známých 
festivalových úèastníkù JH in flagranti? To 
si již rozhodnìte sami. Rozuzlení pøineseme 
v pøíštím èísle.

Odpovìï z minulého èísla: LEŽ! Schodù 
nepøibývá, krátí se vám dech z mejdanù, 
kouøení, popøípadì stáøí. Schody se také 

nerozpadají vlivem geologických procesù, ale 
proto, že už mají nejlepší léta za sebou.

-saj-

Ve ètvrtek jsme si chtìli užít trochu 
rozkoše na Rozkoši. Je to jen pár kilometrù, 
je to velké a pùjèují tam lodièky. Když jsme 
po návratu mluvili o tom, co a jak dnes 
napsat, byl jsem Pájou osoèen, že se ze mì 
stává kouzelná babièka od Skalákovy stu-
dánky. Takže tu nebudu vyjmenovávat, co 
všechno se mi nelíbilo. Dobøe, tak tedy výlet 
na Rozkoš doporuèím: Pokud chcete prožít 
romantický pùlden s partnerkou, partnerem, 
dìtmi èi kamarády, nevadí vám, že budete 
platit za parkovištì a po patnácti metrech 
znovu za vstup do areálu, že dvoumístná šla-
padla nefungují, musíte tedy ve dvou zaplatit 

za ètyømístné nebo vzít zavdìk tìžkou starou 
lodièkou s vesly krátkými tak, že rychle by 
s ní nedokázal jet ani Ondøej Synek, jest-
li vám nevadí, že voda je zelená, že „hùl 
do vody ponoøená vypadá jak...“ - nevypadá 
nijak, protože ji pod vodou neuvidíte, urèitì 
vyražte na Rozkoš. Nemusíte se bát návalù 
rekreantù, nebude vás rušit køik rozjívených 
dìtí, všude budete první na øadì, protože 
tu skoro nikdo není. A když s sebou máte 
nìkoho, kdo je ochotný veslovat, vlastnì to 
nemá chybu. Jen pozor, abyste nevylágrovali 
„motor“!

Pavel a Pája z rodu Nìmèourù

Hronovský výletník: 
Pozor, abyste 
nevylágrovali „motor“!

Ve dvou se to lépe visí
Jedna apartní náušnice 
hledá svou družku, 
která se ztratila a už 
nenalezla kdesi v Hro-
novì. Pojïme zase 
tvoøit pár! Pøípadný 
nálezce nech• se ozve 
Helenì: 730 178 131.

Informace


